
 
 
Districte de Sants-Montjuïc 

 

1 
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Sergi Sarri Camargo (GMDCiU) 
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David Labrador Gabriel (GMDC’s) 
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Secretari del Consell 
Juan Carlos Parejo Perogil 
 

Desenvolupament de la sessió 

La presidenta saluda els assistents i obre la sessió. 

A) Aprovació de l’acta de l’anterior sessió ordinària de 4 d’octubre de 2016 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, demana que a la pàgina 23 de l’acta 
anterior, dins la frase «[...] ja que sempre són els mateixos els que surten afectats» es 
canviï el «ja» per un «però», amb l’objectiu d’aclarir que no hi ha relació de causalitat 
entre els dos fets exposats. 

S’aprova per unanimitat. 

B) Part informativa: 

1. Despatx d’ofici 

La presidenta indica que el despatx d’ofici és a la disposició dels assistents. 

El Consell se n’assabenta. 

2. Mesures de govern 

 2.1. Línia d’actuació del Districte 2016-2019 

La presidenta anuncia que el temps estipulat per a les intervencions serà de sis minuts 

per al govern i de tres per als grups de l’oposició. 

El senyor Xavier Farré Perisé, del GMDBComú, recorda que avui és el Dia 

Internacional de la Sida i agraeix la tasca a les entitats que lluiten contra 

l’estigmatització del VIH. 

Respecte a la línia d’actuació del Districte 2016-2019, afirma que la mesura exposa 

detalladament les actuacions estratègiques que l’equip de govern es compromet a 

impulsar i posar en pràctica en el present mandat. Recalca que sorgeix del treball 

entre govern i veïnat en el marc del PAD, del conjunt de propostes, del procés 

participatiu i de les aportacions que els grups del Plenari han fet durant les darreres 

setmanes. Assegura que la fase més destacable de la construcció del PAD ha estat el 

procés participatiu amb què s’ha portat a terme. Admet que és un procés arriscat, si bé 

no tem afrontar-lo, ja que creu plenament en la participació del veïnat. Considera que 

el resultat ha estat satisfactori, positiu, divers i enriquidor. 

Indica que, fins al tancament del procés participatiu, que va tenir lloc el 9 d’abril, es va 

rebre 682 propostes de la ciutadania a través de la plataforma en línia i les sessions 

obertes que es van celebrar al llarg de tot el procés al Districte de Sants-Montjuïc. 
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Assegura que el govern i els equips tècnics i gerencials en van comprovar la viabilitat i 

en van acceptar 498, és a dir, més del 70%. Manifesta que les propostes es van 

recollir en 108 actuacions que es troben incloses en la mesura de govern. 

Opina que els grups del Ple consideren adients un 90-95% de les actuacions 

plantejades, cosa que s’ha pogut comprovar durant el procés. Concreta que a Sants-

Badal es preveu construir el CAP del carrer de Roger, l’escola bressol, el poliesportiu, 

l’equipament de barri, l’obertura de Juan de Sada i millores urbanes dels carrers de 

Casteràs, Sant Frederic, Carreras i Candi, Canalejas i la plaça de l’Olivereta. 

Pel que fa a Font de la Guatlla, afirma que es pretén desencallar el PERI del Turó, 

millorar urbanísticament Sant Fructuós, reduir la contaminació acústica i rehabilitar 

Can Cervera amb possibilitats d’ús de ludoteca. 

Respecte al Poble-sec, exposa que les mesures inclouen recuperar el Palau de la 

Premsa per al veïnat, reurbanitzar Radas i Concòrdia, donar ús veïnal a la plaça del 

Setge i obrir la plaça Margarida Xirgu al barri. 

Quant a Sants, informa que s’ha acceptat definir els usos de l’Orfeó de Sants, 

desafectar la Model del Segle XXI i cedir-la al Casal de Joves i a la Federació, 

continuar la tercera fase de les vies i acabar la Lleialtat Santsenca per posar-la en 

funcionament. 

Amb relació a la Bordeta, comunica que es pretén reurbanitzar el Corral, resoldre els 

assumptes de la plaça de Súria i el passatge d’Andalusia, resoldre la gestió urbanística 

del Camí de la Cadena, modificar el PGM de Can Batlló, urbanitzar el conjunt de la 

peça de Can Batlló i dur a terme les obres a l’EMAV. 

Pel que fa a Hostafrancs, indica que s’ha proposat iniciar les obres dels carrers de 

Leiva, Àliga, plaça de Joan Pelegrí i millorar l’enjardinat de l’Espanya Industrial i els 

espais per a gossos. 

Finalment, respecte a la Marina, afirma que s’ha pactat condicionar els locals del 

carrer de la Química per a joves i grans, rehabilitar Pepita Casanellas, reurbanitzar els 

jardins de la Mediterrània i rehabilitar el passeig de la Zona Franca amb els seus 

carrils bici, entre d’altres. 

Considera que es tracta d’un PAD de consens. Acusa els representants dels partits del 

Districte a l’Ajuntament d’impedir que l’assumpte es debatés en sessió plenària, ja que 

van votar en contra del PAM per bloquejar-ne la tramitació a l’Ajuntament. Opina que, 

en cas contrari, s’hauria pogut arribar a acords, ja que tots els presents tenen per 

objectiu el bé comú dels barris del districte. 

Lamenta haver de presentar el PAD com a mesura de govern, ja que d’aquesta 

manera no pot ser discutit ni votat. Confia que la resta de grups acompanyaran l’equip 

de govern al llarg de la resta del mandat per aprovar les qüestions relatives a la 

mesura. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, discrepa que el PAD sigui de 

consens al Districte i a l’Ajuntament. Admet que les darreres setmanes s’ha produït un 

canvi en l’equip de govern a l’hora d’interessar-se per l’opinió de la resta de grups. 
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Considera que el document és feixuc i difícil de treballar, i dubta que les entitats s’hi 

sentin representades. Puntualitza que es tracta d’un PAD de l’equip de govern, però no 

del Districte. Lamenta la manca de diàleg i d’autocrítica, ja que la negativa de la resta 

de grups ha estat considerada com un bloqueig. 

Es mostra d’acord amb algunes mesures i recorda que moltes s’han aprofitat de 

mandats anteriors, de la qual cosa culpa l’anterior govern i el seu propi partit, que va 

participar en dos bloquejos en l’anterior mandat municipal. D’altra banda, critica que no 

s’hagi inclòs projectes com ara el de construir més escoltes bressol al Poble-sec a 

banda de la del carrer del Roser, a més de l’arranjament de les voreres de l’avinguda 

de Madrid o l’execució de la piscina del carrer de l’Energia, la qual cosa s’ha justificat 

amb una manca de partida. Respecte a qüestions estratègiques, reclama un projecte 

real del camp de futbol 7 i un camp de petanca a Magòria.  

Recorda que es va presentar un estudi rebutjat per unanimitat on es preveu una 

situació provisional per a certs projectes. Critica que no s’hagi parlat amb la Secretaria 

d’Esports, l’Ajuntament ni l’IBE, i que s’hagi pactat la cessió del Camp de Magòria 

només amb el Departament de Patrimoni de la Generalitat. Demana que es pugui 

presentar un projecte unànime i real. 

Pel que fa als equipaments, pregunta què passarà amb els de Font de la Guatlla i la 

biblioteca que el seu grup va proposar amb la posterior desestimació de l’equip de 

govern. Respecte a l’inici de cobertura de la tercera fase de cobertura de les vies i 

urbanització de la banda sud, denuncia que no s’ha comunicat el calendari ni la partida 

pressupostària. En aquest sentit, recalca que fer un seguiment de totes les mesures és 

impossible, ja que no estan calendaritzades ni tenen pressupost. 

Coincideix a analitzar les necessitats de cada barri, malgrat que puntualitza que la 

diagnosi ja podria estar feta, per tal d’abordar quins equipaments calen a cada barri 

destinats a la gent gran o les persones amb diversitat funcional. Quant a la línia 10 del 

metro, demana que es calendaritzi i es concreti si s’acabaran obrint les dues 

estacions. Finalment, reclama posar data a les residències de gent gran i els centres 

de dia del Poble-sec i el carrer de l’Energia, ja que considera que no és suficient instar-

hi la Generalitat. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, corrobora les seves crítiques durant 

l’època del procés participatiu i insisteix que aquest es va portar a terme per empreses 

subcontractades que en diverses ocasions infantilitzaven el veïnat. Considera que mai 

no es va tractar d’un autèntic procés participatiu, sinó un simple abocament de 

propostes en una pàgina web on les entitats i les persones podien donar el seu suport. 

Informa que el PAD ja estava preparat i que després del procés participatiu s’hi van 

afegir alguns dels aspectes que el govern va considerar que podien millorar-ne el 

redactat. Comunica que no es van acceptar totes les propostes, ja que suposadament 

aquestes no encaixaven amb l’ideari de la ciutat. En aquest sentit, opina que el procés 

ha estat poc participatiu. 

Lamenta el retard en la presentació del PAD, el qual ha de servir perquè la resta de 

grups municipals i els ciutadans es puguin informar de l’acció que es planteja des del 

govern per al 2016-2019, si bé recorda que el 2017 ja s’està a punt d’encetar. 

Considera que el PAD és un programa polític redactat d’una altra manera. Pregunta 

quantes de les propostes del govern prèvies al procés es van posar a disposició del 
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veïnat per ser avalades o desestimades. Finalment, reconeix que certes propostes 

titulars del PAD són interessants, si bé no concreten com es pretén assolir l’objectiu. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, recorda que l’actual equip de govern 

no ha pogut impulsar les ordenances municipals, el PAM, els pressupostos i el PIM per 

unanimitat de l’oposició. Manifesta que, com a conseqüència, l’Ajuntament es troba 

paralitzat després de divuit mesos que se celebressin les eleccions, de manera que 

queden dos anys i mig per executar els projectes de ciutats. Es mostra esperançat que 

l’equip de govern no només es conformarà amb les accions o ocurrències de clar 

transfons polític i partidista que han estat protagonistes durant els darrers mesos. 

Lamenta que es presenti el PAD com una mesura de govern que no podrà ser votada 

pels grups municipals. Afirma que subscriuria moltes de les propostes del document, ja 

que es tracta de demandes de veïns i entitats i són necessàries per al barri, si bé 

considera que d’altres obeeixen en un model de ciutat que no encaixa amb Barcelona. 

Recalca que la raó per la qual el seu grup no va aprovar a l’Ajuntament la tramitació 

del PAM va ser el fracàs del procés participatiu que es va vendre com un èxit, malgrat 

els mitjans que es van posar al servei de la ciutadania, entre els quals hi havia 

comissions de seguiment de Consell de Barri, consells sectorials, monogràfics, pàgina 

web i reunions amb col·lectius. Matisa que el percentatge de participants va ser escàs, 

cosa que porta a pensar que els projectes inclosos en el document han rebut un suport 

limitat. Denuncia que les propostes han estat filtrades pel govern, de manera que no 

s’ha respectat el mandat popular. 

Exposa que una altra raó és la incapacitat del govern per negociar. Recorda que la 

negociació s’ha de portar a terme abans de presentar els projectes, ja que la finalitat 

és la d’entregar a l’òrgan competent un document consensuat perquè s’aprovi. 

Anuncia que cal buscar els suports mentre el document s’està redactant, en comptes 

de presentar-lo esperant que algun grup li acabi donant suport. Critica que, en cas de 

no aprovació, es culpi els grups de l’oposició d’obstruccionalisme de les manques 

d’inversió. 

Reconeix que el document inclou la intenció d’intercanviar impressions i acceptar 

algun suggeriment, si bé considera que s’estan repetint els mateixos errors del passat. 

Denuncia que es presenti un projecte ja acabat i maquetat, com el del calaix de les 

vies, els equipaments esportius de Magòria i els carrils bici de Joan Güell i Numància. 

Demana que s’incorporin els interlocutors necessaris en el moment de la redacció per 

tal d’assegurar-ne l’èxit. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, considera que el PAD en què s’havia 

posat tantes esperances arriba moribund. Critica la manca de visió i la incapacitat de 

bastir consensos d’aquells que gestionen els afers de la ciutat. Manifesta que una 

democràcia de qualitat és aquella en què els òrgans deliberatius i executius són 

capaços de fer participar en les decisions col·lectives els representants polítics, la 

societat organitzada i la ciutadania participativa per poder-ne extreure consensos 

posteriorment. Matisa, però, que cal demostrar l’actitud necessària i la convicció que 

es tracta d’un procés important. 

Apunta que aquest PAD té un disseny insatisfactori. Indica que no es pot convidar els 

representants polítics a participar en el PAD si no hi ha la voluntat real que hi juguin un 

paper. Recorda que, al cap d’un any i mig de les eleccions, el PAM s’ha aturat, malgrat 
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que es va intentar aprovar-lo al cap de quinze dies. Denuncia que això no es pot fer si 

la proposta de govern que inclou teòricament les aportacions ciutadanes ja és pública i 

se’n fa difusió. Coincideix que el PAD ha de reflectir les propostes dels ciutadans, les 

entitats i el govern, però també d’una majoria de representants democràtics. Assenyala 

que una part dels continguts del document presentat és fruit de les aportacions, 

demandes i necessitats de ciutadans, associacions i membres del Districte. 

Es mostra esperançat que en els propers dos anys i mig es portin a terme molts dels 

projectes del document, a més d’altres que no hi constin. Es compromet a oferir una 

actitud constructiva i acompanyar la ciutadania i el govern en el desenvolupament i 

implementació de les accions, inversions i polítiques. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, expressa la seva sorpresa pel comentari 

del senyor Farré quant al consens del PAD i el bloqueig de l’oposició. Recorda que 

dimarts passat es va celebrar un Consell Ciutadà en què s’hauria d’haver debatut amb 

antelació el PAD o el document de full de ruta que el govern desitjava. Critica que no 

s’utilitzin els òrgans de govern. 

Denuncia que es faci arribar el document de la línia d’actuació del Districte vint-i-quatre 

hores abans del Ple i no s’hi indiqui clarament les modificacions. Puntualitza que el full 

de ruta que el govern porta a debat no es vota ni s’aprova, sinó que és merament 

informatiu. Afirma que el PAD i el PAM van fracassar per la manca de diàleg del 

govern. 

Indica que en els darrers mesos el seu grup municipal ha exposat públicament la 

voluntat d’arribar a acords i parlar sobre la suma d’esforços i els punts de consens, 

malgrat que no ha estat possible concretar una trobada fins quinze dies abans del Ple, 

en què tot estava enllestit. Considera que la trobada va representar un punt de partida 

per assolir acords en els propers dos anys i mig, si bé recalca que el seu grup 

municipal no ha volgut fer cap aportació de les línies d’actuació exclusives del govern. 

Corrobora que el Consell Plenari és sobirà per seguir aprovant proposicions que 

marquin la direcció i que representin alhora la voluntat majoritària dels veïns i de les 

entitats respecte als futurs reptes del Districte. Insisteix que l’oposició té la feina de 

recordar al govern tot allò que s’aprova i vetllar pel compliment. Apunta que el full de 

ruta ha de ser flexible i lamenta que no es presentés ni s’expliqués davant del Consell 

Ciutadà. 

Pel que fa a la línia d’actuació, remarca la diferenciació constant que es fa entre el 

comerç tradicional i el comerç agrupat en l’economia solidària. Opina que les 

cooperatives són empreses normals, de manera que han de rebre el mateix tractament 

que les altres. Demana que no es faci una separació ideològica posant etiquetes en 

l’àmbit del comerç, ja que els comerciants pateixen molt, i encara més per culpa dels 

manters. En aquest sentit, reclama unes polítiques transversals i inclusives. 

Respecte a l’acord amb la Generalitat per a la reactivació de les obres de la línia 10 

del metro de la Marina, matisa que les obres no s’han aturat. Manifesta que fa menys 

de quinze dies va mantenir una conversa amb el conseller Rull, el qual ho va 

corroborar. Admet que manquen els milions que estan acordant l’Ajuntament i la 

Generalitat perquè les obres continuïn el 2017. Lamenta que no s’esmenti la 

remodelació del passeig de la Zona Franca. D’altra banda, demana que es finalitzin les 

obres en execució i que s’impulsi el projecte de l’Orfeó de Sants per acollir les entitats. 
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El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, puntualitza que la mesura de 

govern s’ha presentat en absència del PAD. En referència a la intervenció del senyor 

Calleja, assegura que mai no s’ha presentat un PAD calendaritzat. Manifesta que 

aquesta tasca es reserva per als pressupostos i denuncia que la intervenció hagi servit 

únicament per criticar la participació i assenyalar les mancances de la mesura i del 

PAD. 

Insisteix que la mesura inclou el 70% de propostes del veïnat i que tots els portaveus 

han expressat el seu acord amb la mesura de govern. Admet que les mesures no es 

voten, si bé no entén que els grups de l’oposició afirmin estar-hi d’acord però, alhora, 

expressin la voluntat de votar-hi en contra en cas que això fos possible. Reconeix que 

la participació pot ser millorable i lamenta que sempre es critiqui el diàleg amb la resta 

de grups. Demana que l’oposició doni explicacions a les entitats i associacions de 

veïns sobre el seu desacord amb les accions previstes per als propers dos anys i mig. 

El Consell se n’assabenta. 

3. Informe de la regidora 

La presidenta informa que el temps estipulat és de deu minuts per a la regidora i cinc 

per a la resta de grups. Afegeix que no es podrà quedar fins al final del Ple, de manera 

que acabarà sent la regidora qui gestioni els temps. 

La regidora del Districte es disposa a donar seguiment a diversos temes a partir del 

que s’ha abordat als consells de barri, un òrgan representatiu de les problemàtiques de 

cada barri. 

Pel que fa a Badal, fa esment de les explicacions que el Districte està donant respecte 

al tancament del CAP de Carreras i Candi i respecte al funcionament i la 

calendarització de la construcció del CAP de Juan de Sada, on van sorgir diverses 

problemàtiques, com ara la colònia de gats. D’altra banda, afirma que en els propers 

dies es convocarà la Comissió de Seguiment del Barri per començar a treballar el 

projecte d’arranjament de Carreras i Candi i d’Esteràs. Recorda que al Consell de Barri 

es va abordar les obres del carrer de Sant Frederic. 

Respecte a Sants, recorda que es van detallar les obres del carrer de Tinent Florensa i 

el Pla d’usos del triangle de Sants, un tema que també es va abordar al Consell de 

Barri d’Hostafrancs per afrontar-ne les expectatives. En aquest sentit, admet que 

encara cal treballar en la dinamització comercial, l’equilibri en la problemàtica del soroll 

i les oportunitats del Pla d’usos. Recorda que hi ha més informació disponible respecte 

a les obres del districte. 

Quant a la Bordeta, destaca que es va debatre sobre mobilitat, particularment sobre la 

futura línia de l’autobús 91 i la cessió del solar del sector 3 de Magòria per part de la 

Generalitat. Celebra aquesta cessió llargament esperada, ja que brinda una oportunitat 

notable quant a metres quadrats destinats a entitats esportives. Afegeix que es va 

abordar la qüestió de Celestina Vigneaux, en el qual s’està treballant amb la policia de 

proximitat. Destaca que se celebraran reunions amb persones sense llar en relació 

amb la recollida de ferralla. 
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Pel que fa a la Marina, recorda el to reivindicatiu del Consell. Afirma que s’està 

treballant a la interna per la problemàtica de l’autobús 37, el qual és defensat per la 

Regidoria. Manifesta que l’Enquesta de Serveis Municipals reflecteix que la principal 

preocupació del barri de la Marina és la mobilitat, de manera que es compromet a 

acabar les obres per fer possible l’arribada del metro, en què l’Ajuntament està 

invertint esforços, inversions, recursos i temps. Mostra la seva preocupació perquè la 

nova xarxa de busos no suposi un efecte negatiu en el veïnat. Afirma que, en aquest 

sentit, s’està mantenint reunions amb Mobilitat per assegurar que el servei del 37 es 

mantingui. 

Comunica que també es va abordar el projecte del Pla de barris que s’ha d’iniciar a la 

Marina, el qual s’ha presentat avui en àmbit de ciutat. Apunta que se celebrarà una 

reunió del grup motor del projecte, que se centra en els eixos d’ocupació, educació, 

dèficit urbanístic i millora de la vida col·lectiva als barris. Assegura que s’hi estan 

destinant inversions que s’acabaran de definir a partir d’algunes de les propostes del 

PAD i del grup motor per mantenir reunions amb els grups municipals i presentar el 

projecte en els propers mesos. Considera que el Pla de barris és un accelerador de 

determinats processos socials, que conjuntament amb el Pla de salut de barris i el Pla 

de desenvolupament econòmic ha de tenir un impacte positiu en la Marina. 

Felicita la Taula de Dones de la Marina i el senyor Josep Maria Domingo, que han 

rebut la Medalla d’Honor de la ciutat per la feina feta. Indica que la Taula està portant a 

terme la Marxa Exploratòria en qüestions de seguretat, espai públic i de percepció de 

l’apropiació de l’espai públic. 

Pel que fa al Poble-sec, recorda que es va abordar la mesura d’ocupabilitat ja 

debatuda al Ple respecte a l’espai públic, on actualment s’estan invertint esforços. 

Manifesta que s’està reunint informació per impulsar aquesta mesura de govern. 

Respecte a Font de la Guatlla, informa que es van detallar les millores que s’estan 

desenvolupant al Turó, a més d’impulsar el seguiment de les proposicions, la diagnosi 

de les situacions de soroll al barri i totes les accions que s’estan portant a terme. 

Destaca la presència del Poble Espanyol, amb una actitud que considera positiva per 

treballar conjuntament pel barri. 

Quant a Hostafrancs, recorda que es va abordar les obres de Joan Pelegrí, Leiva, 

Àliga i Diputació. Recalca que avui s’ha produït el desallotjament que avançarà amb el 

PERI d’Hostafrancs, en què s’ha treballat durant setmanes mitjançant apropaments 

des dels Serveis Socials envers les persones que eren dins el bloc desallotjat a causa 

de l’obertura d’un carrer. 

Assegura que allà on hi ha el bloc no s’hi construirà un hotel. Matisa que el carrer s’ha 

definit com a carrer de vianants, on es destinarà un equipament públic de 4.000 metres 

quadrats, i opina que l’espai públic també ha de ser adient per a la vida del veïnat. 

Recorda que es va oferir explicacions als veïns, ja que l’hotel tenia una llicència prèvia 

a la moratòria. Informa que Hostafrancs és una zona de creixement zero, cosa que no 

passaria en cas de disposar d’un PEUAT de consens. 

Pel que fa a espai públic, places i convivència, afirma que s’inclourà educadors canins, 

s’augmentarà el nombre d’educadors de carrers, s’incrementarà la presència de 

personal de neteja a les places a partir del gener i es dinamitzarà certes places, com 
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ara la de l’Olivereta, Joan Pelegrí i Herenni. Informa que s’incidirà en les relacions amb 

el veïnat i la vocalia de Sants-Badal, que treballa a favor del comerç del barri. 

Anuncia que avui s’ha aprovat definitivament el projecte d’execució de reforma i 

rehabilitació del bloc 7 de Can Batlló, per la qual cosa aventura que a partir de febrer 

es podrà iniciar les obres per fer possible la nova seu de l’Escola de Mitjans 

Audiovisuals (EMAV). Informa que els 15.000 metres quadrats que conformen el 

sector 3 de Magòria aniran destinats al veïnat. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, se suma a les felicitacions per 

al senyor Domingo i a la Taula de Dones de la Marina. Esmenta els cinquanta anys de 

l’Escola Proa i els noranta anys de l’Escola Josep Tous. Felicita el Club Esportiu 

Mediterrani pels vuitanta-cinc anys i fa un recordatori per al Dia Mundial contra el VIH. 

Pel que fa al balanç dels consells de barri, mostra el seu acord en certs aspectes, si bé 

destaca que cal esforçar-se més en d’altres. Exposa que les problemàtiques que més 

preocupen la ciutadania són la mobilitat, l’incivisme, l’urbanisme, els equipaments, el 

soroll, la seguretat i la sanitat, cosa que s’ha accentuat amb l’externalització i la pèrdua 

de serveis per part del CAP de Numància. Fa esment dels PERI d’Hostafrancs i Font 

de la Guatlla, amb la possible desafectació del Turó. 

Respecte al Pla de barris, el considera positiu, si bé demana concreció en el calendari 

i en les partides pressupostàries. En aquest sentit, recorda que el GMDPSC criticava 

la manca de planificació quan era a l’oposició. Denuncia que el PAD s’hagi presentat 

per decret amb una mesura de govern. 

Considera que hauria estat positiu que la mesura de convivència s’hagués pogut 

presentar en la present sessió. Pregunta per l’estat de les situacions d’incivisme i 

delinqüència a la plaça de Navas, Celestina Vigneaux, Joan Pelegrí, les vies de la 

rambla de Badal, els interiors de la Capa, el parc de l’Espanya Industrial, les Hortes de 

Sant Bertran i la rambla de Sants, entre d’altres. Demana que es destinin més 

educadors de barri i mitjans policials en forma de places de guàrdies urbans, a més de 

la policia de proximitat que els veïns reclamen. 

Considera important que el 20 de desembre es pugui celebrar la reunió sobre Magòria 

i Can Batlló, ja que cal debatre sobre els equipaments previstos que finalment no es 

construiran. Es mostra satisfet pel projecte de l’EMAV, si bé demana que s’abordin 

temes com el de la instal·lació esportiva esmentada anteriorment. Critica la 

provisionalitat en què es tracten molts punts en l’estudi elaborat per l’equip de govern. 

En aquest sentit, reclama un acord entre Patrimoni, Generalitat, Secretaria d’Esports 

de la Generalitat, IBE i Districte-Ajuntament. 

Quant a les obres del metro, reclama que el conseller Rull visiti el districte i doni 

explicacions. Vol saber l’estat del ramal i la fase assolida. 

Pregunta per l’estat de Can Vies, del qual es va consensuar un projecte amb la majoria 

d’entitats i tots els grups municipals. Indica que les instal·lacions afecten els veïns del 

carrer de Burgos i Riera de Tena en la seva tercera fase. Afirma que la mesura està 

inclosa en la línia d’actuació, si bé no s’ha concretat el pressupost disponible ni el 

tracte amb Bagursa per actualitzar i respectar els drets de les persones. Indica que, 

segons l’alcaldessa, no es deixa entrar ocupants a Can Vies, si bé aquests continuen 
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entrant-hi sense pagar cap impost per utilitzar un equipament municipal. Vol saber com 

es pot compatibilitzar aquesta situació amb la rampa, les escales mecàniques i les 

escales no mecàniques. 

Pregunta per l’estat del solar del Priorat i vol saber si Ecologia Urbana presentarà 

algun projecte. S’interessa per la modificació o canvi d’alguns elements urbans a la 

rambla dels jardins de Sants. Pregunta per la calendarització del col·lector i la 

urbanització dels extrems del Paral·lel, els entorns de Pepita Casanellas i les línies 37 i 

91, ja que al programa de l’equip de govern es parlava de mantenir aquestes línies i 

d’augmentar-ne els recorreguts. Denuncia que TMB vol deixar sense servei els usuaris 

d’aquestes línies. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, avança que tractarà tres 

temes que preocupen al veïnat, segons el que s’ha observat als consells de barri. En 

primer lloc, afirma que l’equip de govern defensa que l’atenció sanitària i el 

desmantellament del CAP de Numància estan controlats, malgrat que al Consell de 

Barri d’Hostafrancs el veïnat denunciava derivacions de traumatologia i oftalmologia 

cap a la clínica privada Plató, i es queixava de la desaparició del servei de radiografies 

i de la supressió d’alguns horaris d’atenció mèdica. Proposa parlar-ne en el proper 

Consell de Sanitat i pregunta si el veïnat té dret a fer-ne algun tipus de seguiment. 

En segon lloc, considera que l’hotel de la Creu Coberta ha resultat un nyap 

possiblement intencionat, tal com es desprèn de la lectura de la memòria de la 

Modificació del Pla general metropolità que es va aprovar definitivament el 4 de maig 

de 2007. Reconeix que el PERI i la destrucció del barri antic d’Hostafrancs vénen de 

lluny, si bé no tolera que es digui que els dos temes són aïllats i que el problema ha 

estat heretat, ja que alguns governaven quan es va dissenyar el projecte. Indica que 

gràcies a la modificació del 2007, l’hotel ocupa una zona 18, de manera que no hi ha 

cap obligació legal de construir habitatge social. Afirma que el promotor va entrar la 

llicència abans de la moratòria, cosa que és legal. En aquest sentit, destaca que la 

legalitat es fa a mida de qui té el poder. 

Critica que l’equip de govern no va ser capaç d’avisar el veïnat que hi havia un 

problema i que en comptes d’un bloc d’habitatges es construiria un hotel. Considera 

que el tema s’hauria d’haver exposat als veïns i veïnes en una sessió participativa d’un 

consell de barri. 

En tercer lloc, opina que les línies 91 i 37 són imprescindibles per als barris de la 

Marina, la Bordeta, Font de la Guatlla i Poble-sec. Denuncia que l’Ajuntament no es 

defineixi respecte a aquesta qüestió i que la regidora assegurés al Consell de Barri de 

la Marina que el Districte faria costat al veïnat per evitar l’eliminació del 37. Indica que 

s’ha comunicat a l’alcaldessa que la Marina no pot sacrificar un autobús que porta a 

Manso i al Clínic. Informa que tres dies més tard, a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme 

i Mobilitat, i com a resposta a una interpel·lació del GMCUP Capgirem Barcelona a una 

regidora del mateix grup sobre la desaparició del 37, la senyora Mercedes Vidal, 

regidora de Mobilitat de GMBComú i presidenta de TMB va afirmar que els veïns i 

veïnes s’haurien d’acostumar a fer transbordaments. 

Pel que fa a la línia 91, recorda que al Consell Plenari de Districte del juliol tots els 

grups municipals van aprovar per unanimitat, a proposta del GMDCUP, el retorn del 

servei de l’autobús bus durant el diumenge. Pregunta per què encara no funciona el 

diumenge i per què des de TMB es corrobora que aquesta línia desapareixerà. Vol 
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saber per què el Districte no ha donat resposta al veïnat de la Bordeta, un veïnat 

especialment fràgil i envellit. En aquest sentit, lamenta que l’única resposta rebuda és 

que TMB els aniria introduint en la nova xarxa ortogonal.  

Tot seguit, llegeix la intervenció d’una veïna al Consell de Barri de la Bordeta: «Volia 

parlar en nom de tantes senyores grans que agafen el 91 cada dia, matí i tarda, quatre 

vegades al dia, moltes iaies, que no en veig aquí ni una, moltes estan amb les crosses 

i malament. I jo només estic aquí per demanar per favor de quina manera gestioneu 

que aquest 91 no se’n vagi mai. I si es pot millorar que es millori. Si s’han de recollir 

firmes, en recollirem a “tonelades”, perquè porteria sí, porteria no, tots són iaios i iaies, 

que no n’hi ha cap avui aquí per desgràcia, perquè no poden venir. Haurà de sortir al 

carrer el veïnat de la Bordeta per reclamar el 91 en diumenge i per evitar quedar-se 

sense servei?» 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, felicita la Coordinadora de la Secció 

de Veïns i Comerciants de la Marina per la seva constitució i presentació el passat 17 

d’octubre. Dóna l’enhorabona a la Federació de la Festa Major de Sants pel sopar de 

gala del 22 d’octubre, a la Coordinadora d’Entitats del Poble-sec pel seu sopar anual 

del 18 de novembre i al Consell de Cultura popular i tradicional del Poble-sec per la 

seva exposició Set de Cultura, que es va inaugurar el 3 de novembre. Mostra la seva 

esperança de poder-ne gaudir a la Sala Anselm Cartañà a la seu del Districte. 

Corrobora la seva intervenció del darrer ple manifestant que les cinc línies presentades 

com a balanç no són suficients perquè els grups de l’oposició puguin valorar la seva 

gestió, llevat que es faciliti amb antelació un extracte de l’informe amb prou contingut 

per poder fer-ne control. Indica que la millor rèplica a l’informe és fer portar les 

denúncies i sol·licituds que els veïns han presentat als consells de barri, tal com ha fet 

el seu grup. 

Apunta que a Sants-Badal s’ha superat amb dificultats el tancament del CAP de 

Carreras i Candi, i opina que la prioritat ha de ser la construcció del nou CAP. Mostra 

la seva esperança que se’n pugui celebrar la inauguració a mitjan 2018, després de 

quinze mesos d’obres, tal com dicta el compromís assumit. Denuncia problemàtiques 

de convivència amb amos de gossos a la plaça de l’Olivereta i reformes de certs 

carrers sense projectar. Pel que fa a la resta d’equipaments pendents d’executar a 

Roger i Juan de Sada, com ara la construcció del poliesportiu, l’escola bressol i un 

centre cívic al costat del CAP, aconsella que no s’abandonin projectes aprovats. 

Demana que es consensuï les decisions amb la part del barri que dubta de les 

propostes. 

Considera admirable les mobilitzacions dels veïns per allò que creuen just i raonable. 

Afirma que comença a conèixer el barri i, per tant, a entendre’l. Subscriu tot el que s’ha 

exposat sobre la línia 37 i proposa que no es convoqui més consells de barri a la Casa 

de l’Agricultura per no obligar els veïns a desplaçar-se fins a l’extrem de la Marina del 

Prat Vermell. En aquest sentit, opina que hi ha un interès perquè l’assistència sigui 

menor que si es porta a terme en algun altre centre cívic. 

Comunica que a Sants va escoltar els veïns afectats per la pèrdua d’intimitat com a 

conseqüència de l’obertura dels jardins de la rambla de Sants. Demana una solució 

per a aquesta problemàtica. 
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Anuncia que es produeixen sorolls i actes d’incivisme a la plaça d’Osca. D’altra banda, 

es compromet a fer un seguiment del Pla d’usos del triangle de Sants. Puntualitza que 

el GMC’s és més partidari de regular que no pas de prohibir. 

Insisteix que el monogràfic sobre la tercera fase del cobriment de les vies procedeix de 

la línia d’actuació presentada. Demana que l’equip de govern es reuneixi de bon 

principi amb els afectats, exposi motius i escolti les demandes dels veïns i les entitats. 

Afirma que la problemàtica de Can Vies no és l’única, ja que s’hi suma la reubicació 

dels veïns del carrer de Burgos. 

Assenyala que els comportaments incívics que pateixen els veïns per part de persones 

sense sostre a la plaça de Celestina Vigneaux i a la rambla de Badal requereixen 

mesures per part d’Afers Socials o de la Guàrdia Urbana. 

Pel que fa al Poble-sec, destaca les queixes pel soroll dels camions de recollida de 

brossa. 

Respecte a Hostafrancs, es fa ressò de la preocupació sobre el futur del CAP de 

Numància. Finalment, apunta que a la Marina han sorgit problemàtiques relatives al 

CAP, ja que el servei d’urgències no està actiu les vint-i-quatre hores ni el cap de 

setmana. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, s’afegeix a les felicitacions als 

organitzadors de les darreres activitats. Dóna les gràcies als veïns que el dia anterior 

reivindicaven l’autobús 37 tallant la Gran Via, els comerciants de la Fira de Comerç al 

Carrer, els membres de la CAL i vint entitats més organitzant el Correllengua, la Rua 

de Cultura Popular al Poble-sec i els premiats per les medalles d’or de la ciutat. 

Respecte a l’informe de la regidora, agraeix poder consultar l’ordre del dia del Ple. Es 

mostra esperançat que la paràlisi que ha patit el Districte fins recentment no es 

perllongui els propers dos anys i mig de mandat. En aquest sentit, ofereix la seva 

ajuda. 

Quant al Pla de barris, felicita que la Marina i la Bordeta hi estiguin incloses, si bé 

dubta de fins a quin punt s’ha treballat en complicitat amb el veïnat respecte a les 

actuacions de disseny del Pla. Considera que és un Pla de barri segregat que parteix 

dels districtes, en comptes d’un pla global. Pel que fa als assumptes de convivència i 

incivisme a l’espai públic, recalca que es tracta d’un tema recurrent que preocupa 

tothom i s’aborda a tots els espais, per la qual cosa es va aprovar en Ple una 

proposició a instàncies del seu grup municipal que convidava a reformular-ne el format 

i la metodologia per abordar de manera més integral i multisectorial les problemàtiques 

de l’espai públic. Recorda que el Ple va aprovar que es creés una taula de places i 

espai públic per abordar aquestes qüestions.  

Comunica que es va proposar un increment dels agents cívics, si bé no se n’ha tingut 

més notícies. Respecte a Can Batlló, demana més detalls dels reallotjaments que 

s’hauran de practicar al Camí de la Cadena. Amb relació a la cessió patrimonial de la 

peça de Magòria per retornar-la als usos esportius, congratula la iniciativa en favor de 

les reivindicacions veïnals. Demana que, considerant els nivells de frustració 

acumulats durant tants anys per l’associacionisme esportiu i els despropòsits que ha 

suposat tenir l’espai inhàbil per al seu ús, s’abordi aquesta qüestió amb una visió 

àmplia i de futur, amb ambició i pragmatisme. 
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Manifesta la seva tristesa pels 5.000 metres quadrats de superfície no residencial a 

Hostafrancs que es destinaran a la construcció d’un hotel. Recorda que en la primera 

exposició pública de la futura planificació d’aquesta part del PERI es va assegurar que 

no s’hi podia destinar cap equipament turístic. Mostra la seva incredulitat pel fet que no 

es comprovés si hi havia una llicència prèvia a la moratòria que autoritzava la 

construcció d’un nou hotel abans d’ordenar l’espai. 

Demana a la regidora que a cada ple informi dels darrers esdeveniments en qüestions 

de desnonaments, com ara quants n’hi ha hagut i quines accions s’hi han pres, més 

enllà de culpar els Mossos, tal com assegura que fa l’alcaldessa. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, se suma a les felicitacions i afegeix les 

de la Llar de l’Afectat de l’Esclerosi Múltiple, que s’ha pogut traslladar a un nou espai al 

passeig de l’Exposició. Felicita la Biblioteca Francesc Candel pels seus deu anys i la 

descriu com un equipament molt important de la Marina perquè dinamitza el dia a dia 

de les entitats i els veïns. Felicita l’Espai Sant Medir pels seus cinquanta anys de feina 

als barris entre els joves, i finalment la botiga Teixits Pàdua i el Mercat de Sants, que 

van ser premiats a la setena edició dels Premis Mercats de Barcelona. 

Reconeix que és la primera vegada que sent a parlar del Pla de barris en l’àmbit de 

districte, més enllà de les notes de premsa de la ciutat. Assegura haver llegit que es 

preveu una inversió de 2,5 milions d’euros per al 2017, si bé desconeix quin tipus 

d’actuacions s’han planejat. Demana aclariments en les properes setmanes. 

Recalca que als consells de barri ha quedat palès que cal centrar esforços en les 

places, com ara les de Celestina Vigneaux i Navas, on sorgeixen conflictes de 

convivència. Matisa que fa vora nou mesos que va fer una pregunta al govern sobre la 

primera, i la resposta que es va rebre era que s’hi estava treballant. Critica que això no 

es tradueixi en resultats visibles i demana que s’incrementi la presència de la policia, ja 

que resulta una eina complementària als tècnics de civisme i als Serveis Socials. 

Felicita l’equip de govern pel desallotjament de Creu Coberta, 22, cosa que suposa 

una bona notícia per al barri perquè el PERI podrà seguir endavant. Manifesta que, en 

paral·lel a aquest debat, recentment ha sorgit la polèmica de l’ampliació de l’hotel. 

Demana que la propera vegada, l’Ajuntament revisi la documentació internament i que 

s’informi els veïns en comptes de crear falses expectatives. D’altra banda, reclama que 

no es promocioni l’assetjament contra els hotels. Concreta que són els apartaments 

turístics els que perjudiquen el barri per la baixa qualitat del seu turisme i l’economia 

especulativa que representen. Destaca que només un 40% estan comptabilitzats, de 

manera que cal combatre la xacra. Es mostra convençut que el turista d’hotel serà 

beneficiós per al comerç del barri. 

Denuncia que, al cap d’un mes i mig, no s’ha solucionat la problemàtica dels semàfors 

de Rius i Taulet amb carrer de Mèxic, una cruïlla molt transitada i amb un gran nombre 

de vehicles d’autoescola. 

Recorda que l’11 de novembre va assistir a unes jornades sobre participació i 

expressa la seva preocupació pel recorregut que tindrà la iniciativa. Indica que la gent 

de sempre estava debatent uns punts que han estat a l’ordre del dia durant quatre 

anys. Vol saber quin es l’objectiu final, ja que també hi havia tècnics que marcaven 

aproximadament els resultats que volien que sortissin. Consideren que seria més 
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honest que el GMICV-EUiA, com a part del GMBComú, abanderi la proposta. 

Puntualitza que el GMCiU va proposar en el seu moment una sèrie de diferències a un 

conjunt d’entitats després de rebre una negativa rotunda en diversos temes. Demana 

que dins el govern s’exposi la visió de la participació en diferència al que s’havia 

acordat i tancat, però no aprovat, en el darrer mandat. 

No entén que ni veïns ni consellers no puguin consultar en cap equipament públic un 

projecte del carrer de Radas i del carrer de la Concòrdia del Poble-sec, sinó que cal 

desplaçar-se a un espai d’una empresa privada per consultar-lo. Demana una 

rectificació en aquest sentit. 

Considera una falta molt greu que s’hagi fet arribar informació d’unes jornades de 

Barcelona en Comú a veïns i entitats a través d’una tècnica de barri des de la seva 

adreça de correu electrònic corporativa, ja que es barregen institucions. Reclama una 

explicació al respecte. 

Felicita el Districte per l’acord al qual s’ha arribat amb el veïnat del passatge 

d’Andalusia per remodelar-ho. Mostra la seva esperança que la iniciativa es pugui 

extrapolar a la plaça de Súria. 

Expressa la seva solidaritat envers la persecució judicial que pateix el senyor Joan 

Coma, regidor de Vic. Ho considera un atac greu per part de l’Estat espanyol a la 

llibertat d’expressió. Afirma que l’objectiu del seu grup municipal és assolir la llibertat 

de Catalunya de manera democràtica i pacífica. Recorda que al Plenari anterior va 

preguntar a la regidora si el Districte pretenia col·laborar en l’organització del 

referèndum si se l’hi demanava, a la qual cosa va obtenir un silenci com a resposta. 

Reitera la pregunta, tenint en compte que la celebració del referèndum disposa del 

suport de més d’un 80% de la ciutadania. 

La regidora matisa que el Ple és l’espai on s’aborda els temes que més preocupen el 

barri. Agraeix els consells, els records i la línia amistosa que s’està assolint amb la 

resta de grups municipals. 

Pel que fa a les qüestions de convivència, corrobora que no són noves i que cal 

seguir-les treballant, ja que això atorga sentit a la mesura de govern que les aborda. 

Assenyala que aquesta mesura no s’ha exposat en la present sessió perquè cal que 

sigui extensiva i treballada conjuntament amb la resta de grups, cosa que requereix 

reunions. Afirma que avui ha presentat unes quantes mesures i recursos. Lamenta que 

algunes problemàtiques són complexes de solucionar, si bé és possible que es 

redueixi el nivell de crispació o millori la percepció de convivència de seguretat. 

Anuncia que el 14 de desembre se celebra la Comissió de Seguiment de Can Batlló, 

de la qual opina que és un bon espai on es pot parlar dels temes que preocupen, com 

ara el reallotjament, el Camí de la Cadena, l’EMAV, els calendaris i el pressupost. 

Aventura que la present legislatura tindrà una importància rellevant per a Can Batlló. 

Afirma que la qüestió històrica de Can Vies no es pot obviar, de manera que la 

proposta del govern és trobar solucions per al manteniment de l’edifici de Can Vies. 

Manifesta que, tal com es mantenen reunions amb la plataforma contrària a Can Vies, 

s’ha pogut parlar amb altres entitats, cosa que permet continuar treballant. No 

considera que hi hagi consens, sinó que es tracta d’una problemàtica complexa que 
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cal afrontar amb responsabilitat i diàleg per trobar una solució mitjançant una millor 

gestió de la que s’ha portat a terme fins ara. 

Respecte al solar de Priorat, comunica que ja es disposa d’un projecte presentat per 

Ecologia Urbana, amb una proposta que s’està estudiant i que es presentarà al veïnat 

juntament amb la consellera i l’equip tècnic. 

Avança que s’obrirà una convocatòria a la Comissió de Seguiment dels Jardins de la 

Rambla de Sants per qüestions de mobiliari i pels canvis que proposava l’edifici de 

rambla de Badal, 122. Afirma que s’està dialogant amb Ecologia Urbana per concretar 

quines propostes s’accepten, quines són viables i què pot suposar canvis notables de 

l’arquitectura i de la primera proposta, si bé es mostra disposada a executar els canvis 

reclamats pel veïnat. 

Quant al Paral·lel, exposa que existeix un grup de treball que col·labora amb diferents 

actors a la interna dels tres districtes afectats. Informa que el lideratge recaurà en el 

Districte de Sants-Montjuïc i que cal treballar amb el consens veïnal que mancava fins 

ara per impulsar l’obra tal com estava planejada. 

Amb relació a la intervenció de la senyora Pahissa, es mostra conscient de tot el que 

ha dit, si bé puntualitza que en ocasions la situació no és tan senzilla, sinó que 

apareixen contradiccions. Assegura que intenta mantenir-se coherent i donar 

explicacions en cas de no aconseguir-ho. Recalca que en política municipal es reben 

crítiques per accions que no depenen del Districte directament. Corrobora que defensa 

la veu del veïnat de la Marina, si bé alhora forma part d’un govern de la ciutat on ha de 

defensar aquesta veu, malgrat que de vegades no se’n surti. Matisa que el dogma és 

diferent a la pràctica i el treball diari. Considera que l’equip de govern està fent les 

coses de la millor manera, malgrat que accepta les crítiques. 

Indica que no li preparen un informe per llegir al Ple, sinó que disposa d’unes quantes 

notes amb dades. Opina que seria estrany que no parlés dels esdeveniments recents, 

com ara la manifestació del dia anterior o el desallotjament d’aquest matí. Recalca que 

és la seva manera de treballar, de manera que entregar el seu informe oral amb 

antelació li resulta impossible. 

Amb relació al Pla de barris, considera que es tracta d’una eina útil exteriorment i 

interiorment, ja que està impulsant el treball dels barris i dels tècnics de barri. Fa palès 

que no només es tracta d’una eina amb efecte sobre el territori. 

Pel que fa a les jornades de formació interna, reconeix al GMDCiU que ha estat una 

errada, i proposa debatre les normes reguladores en un altre moment. 

Finalment, anuncia que aviat s’obrirà la convocatòria de subvencions i passarà per 

Comissió de Govern i les entitats. Informa que el període previst per a presentacions 

serà del 5 de gener al 2 de febrer, si bé es farà saber una reunió prèvia per comunicar 

la informació. 

El Consell se n’assabenta. 
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C) Part decisòria: 

C.1 Propostes d’acord de la Comissió de Govern 

1.  Emetre informe preceptiu sobre el pressupost municipal corresponent a 
l’exercici 2017 

La regidora - presidenta en funcions anuncia que el temps estipulat serà de quatre 

minuts per a tots els grups. Exigeix un posicionament diferenciat de tots dos punts. 

Anuncia que al Consell Ciutadà es va descriure el context en què es presentaven els 

pressupostos. Recorda que es va criticar el context econòmic general, si bé es va 

trobar parts positives, com ara el milió d’afiliats a la Seguretat Social, la reducció a 

menys de 80.000 les persones aturades i al 16% més de contractes que en el mateix 

període del 2015. Tanmateix, adverteix que els contractes continuen sent molt 

precaris, que l’ocupació creada no sempre és de qualitat i que el pes dels aturats de 

llarga durada augmenta. 

Indica que els pressupostos segueixen la línia de canvi que l’equip de govern ha 

proposat des del principi del mandat, cosa que ja es va comprovar en les 

modificacions pressupostàries anteriors i les ordenances aprovades. Assegura que la 

ciutadania valora de manera positiva la bona gestió. Considera que Barcelona no es 

pot aturar, de manera que cal posar més serveis i recursos a l’abast de la ciutadania. 

Informa que el creixement és del 4,7% i s’assoleix els 2.580 milions d’euros de 

pressupost que accentuen la política social, una garantia de drets com l’habitatge, 

l’educació o la promoció econòmica i l’ocupació. Afirma que s’està impulsant grans 

plans de mandat que el dia anterior no es va tenir temps de comentar, com ara els 

plans de recursos humans. Indica que es pretén enfortir serveis públics com les 

escoles bressol, l’atenció social i el Pla de barris, que vol preservar una Barcelona 

cohesionada. 

Apunta que són uns pressupostos que augmenten, amb més despesa corrent i 

inversions importants, algunes de les quals estan recollides en les línies d’actuació que 

ha exposat el senyor Farré. Matisa que per al Districte suposen un increment de 0,96 

milions d’euros per als capítols 2 i 4. Puntualitza que hi ha una part que és de gestió 

directa del districte i una altra que representa una despesa no centralitzada, de tipus 

tècnic. Afegeix que es millora la prestació d’alguns servies, es posa nous equipaments 

en funcionament, com el Poliesportiu Energia, i s’amplia contractes com el Punt 

d’Informació Juvenil, el Centre Cívic La Cadena, la Casa del Rellotge i Pepita 

Casanellas. Assenyala que també s’incrementa la convocatòria de subvencions i se 

n’amplien algunes de determinades, com la nova gestió cívica del Casal de Barri de la 

Marina, la Vinya, Can Clos, Sant Cristòfol i l’Orquestra del Poble-sec. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, manifesta el vot negatiu del 

seu grup respecte a tots dos punts. Considera que el projecte conté un seguit 

d’incongruències, ja que el govern municipal anuncia que es basa en el diàleg, la 

despesa social i la transparència, si bé en realitat pretén exposar el pressupost per 

decret, amb una fiscalitat al màxim. Afegeix que s’oculta la xifra de superàvit estimada 

en 70 milions d’euros de l’Ajuntament de Barcelona. 

Opina que és un pressupost fora de la llei, ja que no compleix la Llei d’estabilitat 

pressupostària. Respecte als ingressos pressupostaris, manifesta que es basa en 
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l’increment dels ingressos tributaris. Assenyala que no cal incrementar els ingressos 

respecte als impostos de l’IBI, l’impost de plusvàlua i els parquímetres, juntament amb 

l’increment de les transferències, de les quals l’Ajuntament en cobra el 100%, a 

diferència del que es produeix amb les aportacions de la Generalitat, que són menors. 

Pel que fa a les despeses pressupostàries, indica que es produeix un increment de 

despesa en personal. En aquest sentit, demana com es procedirà a ampliar la plantilla 

municipal. Afirma que això va acompanyat d’una major despesa improductiva, ja que 

cal elaborar informes que assoleixen els 2,5 milions d’euros. 

Respecte a la representació política, comunica que també es produeix un ascens de 

2,4 milions d’euros de despesa, cosa que va en detriment de la despesa necessària 

per al manteniment de la via pública, els ajuts per a allotjament, les transferències a 

Barcelona Activa i la despesa en seguretat i educació. Comunica que el Pla integral de 

manteniment es redueix en 8,3 milions d’euros. 

Anuncia que el rebuig en bloc de tots els grups polítics de l’oposició no és casual. 

Insisteix que el document presentat és de l’equip de govern, però no del Districte. 

Apunta que si tots els grups de l’oposició s’han unit per primera vegada a la història en 

contra d’un projecte de pressupostos és perquè alguna cosa s’ha fet malament. 

Considera que el govern municipal aplica la fiscalitat més alta respecte a d’altres 

ciutats més importants d’Espanya. Posa per exemple el cas de l’IAE o les plusvàlues, 

que es troben als límits màxims que permet la Llei d’hisendes locals. Pel que fa a 

l’impost de vehicles, recorda que el 2012, durant el mandat del GMDCiU, el GMDPPC 

va facilitar una reducció. Denuncia, en aquest sentit, que l’actual equip de govern 

apugi tots els impostos. 

Critica que es parli de transparència i que, alhora, s’oculti la xifra de superàvit. Informa 

que aquesta es va estimar en 20 milions d’euros, si bé un informe de l’octubre l’estima 

de 70 milions. Proposa que s’utilitzi aquest superàvit per fer polítiques amb Barcelona 

Activa i per rebaixar impostos i taxes. 

A tall de justificació per votar negativament els pressupostos, exposa que s’ha eliminat 

la partida per aplicar el Pla integral i transversal de Comerç, que gaudia d’una dotació 

econòmica d’1,6 milions d’euros el 2006. Afirma que es produeix un decreixement 

dràstic en la inversió destinada al Pla de manteniment integral i que les inversions que 

efectuen els districtes passen de ser de 7,4 milions d’euros el 2016 a 1,4 el 2017. 

Indica que no hi ha dotació econòmica destinada a grans projectes, ni tan sols per a la 

urbanització de l’avinguda del Paral·lel en el tram de les Drassanes, si bé s’inclou una 

dotació econòmica d’1,4 milions d’euros per a la redacció del projecte per a la 

connexió de la xarxa del tramvia. 

Indica que al Consell Ciutadà del Districte no semblava que hi hagués pressupost per 

al Districte, ja que l’explicació amb PowerPoint va durar tres minuts. Denuncia que 

l’equip de govern s’ha limitat a enviar un afegit al pressupost del districte tres o quatre 

dies abans del Ple. Considera que si s’hagués enfocat l’explicació d’una altra manera, 

es disposaria d’un pressupost més transparent i consensuat. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, mostra la certesa que el pressupost 

s’aprovarà, ja que des de la tranquil·litat que la qüestió de confiança aportava a l’equip 
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de govern s’havia pres la decisió mesos enrere. Exposa que el seu grup municipal ja 

va comunicar al govern que no parlaria de comptes mentre continués actiu l’operatiu 

repressiu contra els manters que la Guàrdia Urbana està desplegant al centre de la 

ciutat. Tot seguit, manifesta el vot negatiu del seu grup respecte a tots dos punts. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, exposa que el govern municipal ha 

demostrat una capacitat de negociació i diàleg nuls amb la resta de forces polítiques 

respecte als pressupostos de l’Ajuntament des del principi de la legislatura, actitud que 

ha provocat que no s’hagin aprovat el PAM, les ordenances fiscals i el projecte dels 

pressupostos per al 2017. Reconeix que algunes formacions, com el GMERC, han 

buscat una operació política amb què pretenen instrumentalitzar l’Ajuntament en 

benefici exclusiu de la Generalitat. Assegura que la prova rau en el fet que han intentat 

enllaçar l’aprovació dels pressupostos de Barcelona amb els pressupostos de la 

Generalitat oferint una mena d’intercanvi. D’altra banda, considera que el GMBComú i 

el GMPSC tenen el mèrit d’haver aconseguit que tota l’oposició voti en contra dels 

pressupostos. Demana reflexionar sobre les seves accions i presentar solucions per 

desbloquejar la situació. 

Considera que el projecte dels pressupostos no presenta mesures per incentivar 

l’economia de la ciutat, l’activitat econòmica i la creació de llocs de feina, sinó que 

incrementen un 7,6% la partida pressupostària als alts càrrecs. Adverteix que 

l’Ajuntament continua fent de banc de la Generalitat, però sense cap garantia de 

devolució ni un calendari d’execució de les obres compromeses, com ara les del metro 

de la Marina. 

Afirma que el PIM facilitat a la Casa Gran suposadament ha d’incloure un projecte per 

a tot el mandat, concretant les línies d’actuació, els objectius i les prioritats, si bé el 

projecte presentat es limita al 2017 i comprèn unes partides genèriques que no 

detallen la destinació de les despeses. Assenyala que, en l’àmbit de districte, la 

documentació és vaga, imprecisa i poc concreta. Informa que el seu grup ha hagut 

d’acudir al PIM de l’Ajuntament a comprovar les partides que els afecten com a 

Districte. Exigeix que el document es basi en el de Bilbao, on s’ha desglossat un 

calendari d’execució amb la data d’inici dels projectes, la data de finalització i 

explicacions dels projectes i inversions. 

Manifesta que la manca de concreció perjudica l’oposició, que no disposa dels 

mecanismes adients per portar a terme un control polític. A tall d’exemple, informa que 

de l’escola bressol de Sants-Badal només se sap que el 2017 s’hi destinarà 376.375 

euros. Suposa que es tracta de l’edifici de Juan de Sada, si bé adverteix que abans cal 

finalitzar el CAP per poder debatre posteriorment sobre l’escola, el poliesportiu i el 

centre cívic. 

Vol saber per què s’inclou una partida de 80.000 euros per a la redacció del projecte 

de l’Escola Mossèn Jacint Verdaguer, ja que recentment s’hi ha executat unes obres 

que ja estan finalitzades. Destaca la manca de previsions en inversions per al Palau de 

la Premsa, entre d’altres. 

Mostra la seva preocupació per la reducció de 50.000 euros per a la dinamització 

econòmica de proximitat a Sants-Montjuïc, cosa que es revertirà en una menor 

generació de llocs de feina i d’activitat econòmica a l’Eix Comercial de Creu Coberta, 

l’Eix Comercial de Sants - les Corts o associacions de comerciants com la del Poble-

sec o la Marina del Port. 
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Mostra la seva voluntat de desbloquejar la situació dels pressupostos de l’Ajuntament 

malgrat els obstacles del govern. Recorda que durant el 2016 el govern del GMBComú 

va presentar la modificació pressupostària a la Casa Gran i el GMC’s va proposar una 

sèrie de mesures per iniciar un procés de negociació. Lamenta que el govern no 

respongués i que en aquesta ocasió no hagi volgut iniciar un diàleg amb el seu grup. 

S’ofereix a establir diàleg i, posteriorment, expressa el vot negatiu en el seu grup 

respecte a tots dos punts. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, avança que el seu grup només es 

posicionarà respecte al pressupost, ja que els pressupostos de districte són una mera 

partida d’un pressupost general de la ciutat, de manera que un afecta l’altre. 

Recalca que la capacitat expansiva dels pressupostos suposa una paradoxa causada 

per la recaptació de certa millora de l’activitat econòmica, dels ingressos de les 

plusvàlues derivades de l’activitat immobiliària i de la pressió sobre els preus dels 

habitatges, dels quals no culpa l’equip de govern. Destaca que dels compromisos 

adquirits sobre el pressupost del 2016, el nivell de compliment es troba a la meitat, de 

manera que considera difícil reiterar la confiança. Comunica que molts projectes han 

quedat a mitges, com la Model i la presó de la Trinitat, la T-16 i el conveni de la línia de 

metro de la Zona Franca, entre d’altres. 

Considera que els pressupostos de la Generalitat tenen un efecte gens menyspreable 

sobre la ciutat. Indica que els grups que formen el govern de la ciutat han de buscar 

nivells de reciprocitat perquè es produeixi una complementarietat amb l’objectiu que 

els pressupostos de la Generalitat i els de la ciutat puguin tirar endavant. Recalca que 

no es tracta d’una moneda de canvi, sinó d’una qüestió lògica en benefici dels 

barcelonins. 

Pel que fa a la manca de diàleg, exposa que la política d’aparentar s’ha accentuat amb 

la qüestió dels pressupostos, en què no s’ha volgut complir els pactes anteriors, fet 

que pot suggerir que la moció de confiança ja estava prevista. Opina que aquesta seria 

la manera menys democràtica d’aprovar uns pressupostos. Assenyala que el govern 

va començar amb vint-i-un regidors, mentre que actualment només n’hi ha quinze. En 

aquest sentit, dubta de si es tracta d’una declaració d’intencions o d’un propòsit. 

Manifesta que el web parla de 118 milions d’euros destinats a l’habitatge, si bé no ha 

pogut corroborar la dada malgrat la insistència. Indica que al pressupost la partida 

d’habitatge és de 42 milions, una xifra que ascendeix a 63 milions com a màxim un cop 

sumades les partides d’altres àrees destinades a l’habitatge. 

Opina que l’eliminació de la partida de promoció del turisme és qüestionable. D’altra 

banda, proposa que es destini aquest capital a reforçar les inspeccions de pisos 

il·legals. Proposa que l’equip de govern reflexioni sobre el que ha fet malament en 

comptes de preguntar a la resta de grups pels motius dels vots en contra. Tot seguit, 

manifesta el vot en contra del seu grup respecte als pressupostos de la ciutat, i per 

defecte, a la seva partida corresponent al Districte. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, manifesta el vot en contra del seu grup 

en tots dos punts. Denuncia que el pressupost no s’ha negociat ni presentat, ja que el 

GMBComú s’ha reunit en una sola ocasió amb el GMCiU, el 7 de novembre, en una 

reunió formal en què no es va entregar cap informació. 
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Manifesta que el motiu principal per votar en contra és el rebuig del PAM per part de 

tota l’oposició. En segon lloc, al·lega un canvi en la qüestió del superàvit i recorda que 

en mandats anteriors es criticava que, malgrat el superàvit de 19 milions, el patiment a 

Nou Barris persistís o es destinés els diners al banc. Puntualitza que actualment el 

superàvit és de 70 milions d’euros i assenyala que una quantitat així s’assoleix per 

inacció del govern a l’hora d’executar el pressupost, ja que 50 milions han quedat 

sense destinar, 21 dels quals eren per a inversions, de manera que el districte en 

pateix les conseqüències directament. Indica que s’han generat uns majors ingressos 

a causa de les plusvàlues de la bombolla immobiliària que segueix en alça malgrat les 

pretensions de combatre-la. 

Recorda que durant el govern del GMCiU, quan els pressupostos tenien un 15% 

d’impacte directe als districtes es consideraven centralistes, i recorda que actualment 

l’impacte és del 12,5%. 

Apunta que en una roda de premsa es va comunicar que les inversions ascendien a 

429 milions d’euros, si bé l’interventor va elaborar un informe en què s’assegurava que 

al 2017 no s’executaven el total de les inversions pressupostades, ja que en cas 

contrari s’entraria en dèficit. Demana que s’expliqui a la ciutadania que els milions 

destinats a inversió no es corresponen amb els que pot oferir el govern de la ciutat. 

Matisa que el pressupost del districte no s’incrementa un 3%, sinó que entre l’Eixample 

i Sants-Montjuïc s’incrementa un 2%, segons les dades facilitades. Afirma que, 

després d’extreure informació sobre aquest assumpte, han descobert que a Font de la 

Guatlla i a Hostafrancs s’hi ha destinat una inversió nul·la en què no consta cap partida 

per al PERI per a Font de la Guatlla previst per a finals del 2017. Manifesta que moltes 

inversions de la ciutat causen un impacte directe en el dia a dia dels veïns. 

Lamenta que no s’hagi previst cap planificació per a l’Orfeó de Sants i, en canvi, 

s’estigui valorant la remodelació de la Cooperativa El Segle XX, ja que opina que 

l’Orfeó podria aportar més facilitats al barri. Critica que no s’hagi abordat el Pla 

Paral·lel, tenint en compte que el districte va votar favorablement que el 2017 

s’incloguessin als pressupostos les inversions necessàries per finalitzar-lo. Apunta que 

també s’inclouen un milió d’euros d’expropiacions, una quantitat que considera 

insuficient per abordar l’expropiació del carrer de Burgos, que es troba en situació 

precària i representa una actuació prioritària per al calaix de les vies. En aquest sentit, 

opina que els pressupostos d’inversions obeeixen una política continuista respecte al 

GMCiU, de la qual cosa s’alegra. 

La regidora proposa convocar una reunió de l’equip gerencial per explicar els 

pressupostos en l’àmbit de districte i matisar unes quantes inexactituds i 

extrapolacions. Aclareix que la qüestió de confiança és un mecanisme que no 

consisteix a aprovar d’amagat. Comunica que l’alcaldessa ha explicat que en altres 

nivells de govern existeix l’opció de convocar eleccions anticipades, si bé en aquest 

cas no és possible. Afirma que la llei preveu aquest mecanisme, ja que Barcelona no 

es pot quedar sense pressupostos. Apunta que l’oposició podia triar entre dialogar o 

atrinxerar-se en el vot negatiu. 

Es rebutja la proposta amb el vot en contra del GMDPPC, el GMDCUP, el GMDC’s, el 

GMDERC i el GMDCiU, i el vot a favor del GMDPSC i el GMDBComú. 
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2.  Emetre informe preceptiu sobre el pressupost del Districte corresponent a 
l’exercici 2017 (tractat conjuntament amb el punt número 1 de l’ordre del dia) 

Examinada en el punt anterior, es rebutja la proposta amb el vot en contra del 

GMDPPC, el GMDCUP, el GMDC’s, el GMDERC i el GMDCiU, i el vot a favor del 

GMDPSC i el GMDBComú. 

La Regidora davant l’observació del senyor José Antonio Calleja Clavero, del 

GMDPPC, en relació a la seva condició de Vicepresident del Consell Designat per a 

suplir l’absència de la Regidora- Presidenta del Consell, indica que li ha fet consulta al 

respecte al Secretari del Consell. 

El Secretari exposa que, segons el reglament intern, a la Vicepresidència corresponen 

els òrgans de participació i no de govern. Manifesta que el Reglament preveu 

específicament que la regidora del Districte ha de suplir l’absència de la presidenta 

titular en les sessions del Consell del Districte. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, recorda que en l’anterior 

mandat es va mantenir el mateix debat i es demana que s’aclareixi a la propera Junta 

de Portaveus. Considera que la Vicepresidència del Districte sempre s’ha menyspreat. 

La regidora es compromet a abordar l’assumpte a la Junta de Portaveus. Matisa que 

es tracta d’una qüestió regulada i que no s’ha menyspreat ningú. 

3.  Informar favorablement la proposta de fixació de preus públics per a la 
utilització dels equipaments cívics, casals de gent gran i d’infància del 
Districte per a 2017 i sotmetre-la a la Comissió de Govern de l’Ajuntament per 
a la seva aprovació definitiva 

La regidora - presidenta en funcions anuncia que el temps estipulat per a cada 

intervenció és de dos minuts per a tots els grups. 

El senyor Joan Sanromà Baulo, del GMDBComú, comunica que després d’haver 

assistit a les comissions consultives i al Consell Ciutadà, l’equip de govern es proposa 

congelar els preus públics, tant pel que fa als centres cívics de titularitat municipal com 

pels que tenen gestió municipal però cívica. 

Anuncia que els equipaments socioculturals mantenen els preus, considerant que es 

posaran en marxa a partir de l’octubre del 2017, també en l’Espai Musical de La 

Bàscula com amb les ludoteques i els casals de gent gran. Pel que fa als equipaments 

esportius, corrobora que també es mantenen els preus públics, amb el benentès que al 

poliesportiu previst per inaugurar al carrer de l’Energia s’aplicaran els preus actuals de 

La Bàscula. Destaca que els preus del Districte de Sants-Montjuïc són inferiors als de 

la resta de la ciutat, si bé existeix una tendència per part de l’IBE d’intentar equilibrar-

los, cosa que no garanteix la congelació per a propers anys. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, considera que els preus 

públics s’haurien d’aprovar al Ple del Districte establint un procediment públic perquè 

tant els veïns com els grups polítics poguessin fer aportacions. Critica que el govern 

aprovi els preus a través de la Comissió de Govern malgrat que el resultat pugui ser 

desfavorable. 
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Demana que, de cara al 2017, s’obeeixi un procediment més democràtic per a 

l’aprovació de preus, amb un sistema ampli, públic i transparent. Reconeix que l’equip 

de govern ha ofert informació a les comissions de seguiment dels consells dels 

diversos equipaments que s’han celebrat al novembre. D’altra banda, denuncia que el 

procés previ és inexistent. Indica que la tendència dels darrers anys és la de mantenir 

els preus públics i agraeix l’esforç per mantenir les taxes desorbitades i desfasades. 

Opina, però, que els 70 milions d’euros de superàvit haurien pogut permetre alguna 

rebaixa. Tot seguit, manifesta el vot negatiu del seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, expressa el vot favorable del 

seu grup. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, manifesta que la proposta dels preus 

públics deriva de les ordenances fiscals rebutjades a l’Ajuntament per manca de diàleg 

i consens amb totes les forces polítiques per part del govern. Tot seguit, manifesta 

l’abstenció del seu grup. 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, denuncia que encara no s’apliqui la 

tarifació social que el seu grup va sol·licitar l’any anterior i que s’incrementin els preus 

dels equipaments esportius. Per aquest motiu, expressa el vot negatiu del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, demana que s’insti l’IBE a 

homogeneïtzar els preus públics als barris segons la renda familiar disponible, ja que 

la mitjana del Districte de Sants-Montjuïc és inferior a la resta de la ciutat. A 

continuació, manifesta el vot favorable del seu grup. 

S’aprova la proposta amb el vot en contra del GMDPPC i GMDERC, l’abstenció del 

GMDC’s i el vot a favor de la resta de grups. 

4. Emetre informe preceptiu sobre l’aprovació inicial del Pla especial urbanístic 
per a la regulació dels establiments d’allotjament turístic, albergs de joventut, 
residències col·lectives d’allotjament 

La regidora - presidenta en funcions destaca que el temps estipulat és de dos minuts 

per a tots els partits i d’un per al GMDPSC. 

La senyora Carolina López García, del GMDBComú, exposa que la principal raó que 

motiva el Pla és el creixement descontrolat de places turístiques a la ciutat, que al seu 

torn genera increment de preus de l’habitatge, preocupació ciutadana i proliferació de 

normatives parcials a la ciutat. Indica que el PEUAT s’ha redactat amb els objectius 

d’ordenar el caos normatiu i administratiu existent, aturar l’expulsió del veïnat dels 

seus barris, garantir el dret a l’habitatge i recuperar i preservar els espais públics de 

qualitat. Recalca que es tracta d’un projecte necessari i demanat pel veïnat del 

districte. Informa que està en construcció per tal de millorar la qualitat de vida dels 

habitants. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, matisa que avui els veïns del 

Poble-sec s’han posicionat a favor del desallotjament i nega que volguessin donar les 

gràcies a l’equip de govern per l’hotel de vuit plantes que es construirà al solar de 

l’Hotel Catalonia. 
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Considera que el PEUAT no resol els conflictes de convivència als barris amb una alta 

taxa de turisme. Adverteix que el turisme és un dels motors de l’economia de la ciutat i 

que genera entre el 13% i el 14% del PIB, a més de 120.000 llocs de feina. Reconeix 

que cal regular l’excés de turisme en determinades zones de la ciutat, especialment el 

que genera incivisme. Indica que s’està plantejant una moratòria indiscriminada a tots 

els barris de la ciutat, en què no es controla el creixement sinó que s’aposta pel 

decreixement. Lamenta la manca d’un pla per diversificar el turisme i reclama un pla 

d’inspecció eficaç on s’inclogui un estudi de repercussió econòmica negativa. Tot 

seguit, manifesta el vot negatiu del seu grup PPC. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, anuncia que el seu model de ciutat no 

coincideix amb el que es proposa al PEUAT, sinó que aposta pel decreixement turístic 

a tota la ciutat, tal com consta a les al·legacions que el seu grup va presentar respecte 

al pla i que encara no ha rebut resposta. 

Adverteix que Barcelona ha assolit el seu límit, ja que en certs barris el veïnat ha estat 

pràcticament expulsat per la creació de pisos turístics que fomenten l’increment dels 

preus de lloguer fins al 34,6% en els darrers dos anys, el canvi en el comerç de 

proximitat i la gentrificació als barris. Assenyala que el Pla no ataca el problema 

principal de la ciutat en matèria d’allotjaments turístics, és a dir, el model de ciutat 

aparador. 

Critica que, malgrat la moratòria, el nombre d’allotjaments turístics al districte continua 

creixent amb més albergs, un nou hotel projectat a Hostafrancs i una residència 

d’estudiants per al Poble-sec. Insisteix que el veïnat no demana aquest model de 

ciutat, ja que acaben expulsats dels barris per la seva pobresa o per no encaixar dins 

del parc temàtic.  

Considera que la responsabilitat d’aprovar el Pla és un xantatge. Demana que no es 

faci escollir entre repartir les noves llicències per a la ciutat, tal com dicta el PEUAT, o 

concentrar-se en les zones que no tenen capacitat per absorbir-les. Recorda que el 9 

de juny el seu grup va presentar vint-i-tres al·legacions al text del Pla per intentar 

millorar les mancances. Recalca que encara no s’ha rebut resposta al document. A 

continuació, expressa el vot negatiu del seu grup CUP. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, exposa que el pla urbanístic no resol 

adequadament la necessitat de regulació dels establiments hotelers ni la desubicació a 

la ciutat. Denuncia que no es reguli i només es prohibeixi sense aportar solucions als 

allotjaments hotelers. 

Pel que fa als habitatges d’ús turístic, proposa una solució que es basi en tres tipus de 

llicència, segons el tipus d’explotació que s’hi realitzi: empreses o particulars que 

exploten habitatges turístics de manera professional, de propietat o de tercers; 

particulars que vulguin explotar l’habitatge actual durant un període continuat o 

esporàdic en certs mesos de l’any, i particulars que comparteixen el seu habitatge 

habitual de manera permanent o esporàdica. 

Respecte al primer tipus, proposa que no es puguin executar noves implantacions en 

edificis que no compleixin les normatives vigents. Quant al segon tipus, considera que 

s’hauria de tractar d’una llicència limitada a una justificació del perquè de la necessitat, 

ja sigui per motius econòmics o perquè la persona s’ha desplaçat, sempre que 
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l’habitatge sigui de propietat del sol·licitant i que no duri més de dos anys en cas de 

continuïtat temporal. Matisa que en el cas de períodes concrets de l’any, la duració 

seria de cinc anys com a màxim amb possibilitats de pròrroga i amb la possible gestió 

de l’habitatge per empreses que pertanyin al mateix grup.  

Amb relació al tercer tipus, proposa disposar d’un coneixement administratiu i que la 

regulació sigui molt superficial. Indica que, amb aquest objectiu, cal crear un cens 

públic que permeti comprovar el titular, el tipus de llicència, la caducitat, les places i els 

períodes d’ús. Quant a la implantació d’hotels, nega tenir cap inconvenient perquè un 

edifici d’oficines passi a ser un hotel si es troba en una zona de decreixement 

pràcticament despoblada. D’altra banda, mostra el seu acord amb la necessitat de 

compartir l’habitatge. Finalment, manifesta el vot negatiu del seu grup C’s. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, comparteix la preocupació pel model 

turístic i d’habitatge. Recorda que el seu grup ha presentat diverses al·legacions al 

PEUAT, si bé proposa construir-lo en un marc estratègic perquè tant la regulació 

turística com la problemàtica de l’habitatge obtinguin dimensió superior al de ciutat a 

deu o quinze anys vista. Desaconsella que es tracti en una dimensió de mandat. A 

l’espera de les declaracions fetes per qüestions d’inspecció, llicències i rehabilitacions, 

manifesta l’abstenció del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, assegura que el PEUAT no demostra 

que existeixi una correlació de causa-efecte entre la disminució de l’ús de l’habitatge i 

l’increment de l’oferta i d’establiments d’allotjament turístics, de manera que la 

regulació és arbitrària. Considera que aquest pla amaga una autèntica modificació del 

PGM. Afirma que l’equip de govern ha optat per un pla especial per evitar els 

inconvenients d’una participació pública i d’un debat polític decisori que no és gens 

específic sobre aquesta qüestió, de manera que la tramitació actuada no és vàlida. 

Indica que el PEUAT no analitza correctament els sòls destinats a usos productius i 

defuig elaborar els impactes de la seva regulació sobre tinences públiques. Manifesta 

també que és contrari al dret de la competència. Assenyala que el document, aprovat 

inicialment, va rebre una gran quantitat d’al·legacions que estan pendents de resposta. 

Denuncia que no s’hagi exposat el nou document amb les modificacions. Lamenta que 

l’equip de govern no hagi posat cap data a una trobada per pactar l’aprovació amb la 

resta de grups. 

Demana un gir radical en la concepció del turisme, ja que el problema no és el turisme 

en si mateix, sinó la mala gestió i els problemes que se’n deriven. Apunta que el sector 

de l’allotjament ha d’estar ben regulat i anar acompanyat d’una inspecció estricta. A 

continuació, manifesta el vot negatiu del seu grup CiU. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, matisa que el PEUAT presentat és 

la versió inicial que es va aprovar per comissió de govern abans que el GMPSC 

s’incorporés al govern de la ciutat. Considera que és un projecte molt important i un 

dels primers que es va començar a treballar al mes de maig. 

Afirma que el PEUAT definitiu serà equilibrat, garantirà la convivència sense renunciar 

a l’activitat econòmica, serà més eficient en la disminució de la pressió turística als 

punts més saturats de la ciutat i indicarà clarament els espais que podran créixer i de 

quina manera si les condicions urbanístiques ho fan més apte. Tot seguit, expressa el 

vot favorable del seu grup. 
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La senyora López agraeix les aportacions i fa una crida a la responsabilitat, ja que el 

Pla tracta de manera regular els allotjaments turístics, que sí que està directament 

relacionat amb l’expulsió del veïnat dels seus barris i l’augment dels preus de 

l’habitatge, els quals han assolit el 20% del lloguer a la Barceloneta. 

Es rebutja la proposició amb el vot en contra del GMDPPC, el GMDCUP, GMDCÏU i 

GMDC’s, l’abstenció de GMDERC i el vot a favor del GMDPSC i el GMDBComú. 

5. Emetre informe preceptiu sobre l’inici del procediment per a l’aprovació del 
Pla pel dret a l’habitatge de Barcelona 2016-2025 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, anuncia que el Pla es va 

presentar en les consultives, en què tots els assistents van rebre la informació per part 

d’una tècnica experta. Informa que el Pla recull per primera vegada el concepte de 

l’habitatge com a dret bàsic i les obligacions que això comporta, amb un cost total de 

gairebé 3.000 milions d’euros i una aportació de l’Ajuntament de 1.700 milions, un 57% 

més que el pla anterior. Afirma que generarà 29.000 llocs de feina en 10 anys. 

Manifesta que s’ha incorporat la participació ciutadana a través dels debats convocats 

per al PAD i que es té en compte la realitat de cada districte. Recalca que el Pla està 

estructurat en quatre eixos i conté 59 actuacions per assolir reptes com el pagament 

del lloguer, l’augment del parc públic d’habitatge, l’impediment de fraus i usos 

anòmals, la facilitat de l’accés als habitatges, els ajuts a la rehabilitació interna i els 

convenis per a la rehabilitació d’edificis. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, recorda que a l’octubre del 

2015 el seu grup va proposar presentar un pla d’habitatge 2016-2026. Fa palès que 

fins al 20 de novembre d’enguany a Barcelona hi ha 648 habitatges públics en 

construcció, i que el 2013 es va pactar el Pla 100X1000, en què les sis promocions 

previstes, corresponents a 326 habitatges, encara resten pendents. Destaca que 

només se n’han iniciat tres. 

Esmenta que hi ha 85 solars municipals previstos per a la construcció d’habitatge 

públic, amb un potencial de gairebé 5.000 habitatges en sòl municipal, de les quals 

només 10 es troben en construcció. Pel que fa al registre de sol·licitants d’habitatge, 

afirma que reflecteix que més de 28.000 unitats convivencials requereixen habitatge 

públic. Lamenta que s’hagin incrementat les renúncies i els desistiments de les 

persones adjudicatàries d’habitatge de protecció social. 

Recalca que la compra d’habitatges per a lloguer social és de 143 fins al 20 de 

novembre de 2016, respecte a les 300 que hi havia previstes al programa 100X1000. 

Quant a la cessió d’habitatges d’entitats financeres per a lloguer social, apunta que es 

tracta de 250 habitatges, malgrat que la meitat estan ocupats. Tot seguit, manifesta el 

vot negatiu del seu grup. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, opina que es tracta d’un pla treballat i 

orientat a solucionar l’emergència habitacional que pateix el veïnat de Barcelona. 

Valora positivament la unificació i ampliació dels ajuts del lloguer i els canvis als ajuts 

de rehabilitació. Es nega a permetre que la gent gran i sense recursos hagi 

d’abandonar el seu pis o hi malvisqui. Demana celeritat a l’hora d’elaborar accions de 
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pisos buits, una mesura prevista a deu anys vista. Mostra la seva sorpresa pel fet que 

no s’hagi impulsat. 

Reclama rapidesa a l’hora de sancionar els pisos buits. D’altra banda, lamenta la 

manca d’intenció real per elevar el nombre d’habitatges socials a la ciutat. Opina que 

la previsió d’incrementar en deu anys 15.000 habitatges sobre els 50.000 actuals és 

massa prudent. 

Matisa que si aquestes mesures no s’acompanyen de canvis en el model i d’un pla per 

augmentar fins a un mínim d’un 15% el parc d’habitatge públic, les mesures 

representen una mera gestió de la misèria. Considera que el pla és insuficient i 

recorda que la problemàtica de l’habitatge a Barcelona no es deu a la manca de 

recursos sinó al model neoliberal en què la llei de mercat preval per damunt de les 

necessitats bàsiques de les persones. 

Afirma que mentre Barcelona segueixi aportant beneficis a grans capitals, molts dels 

quals pertanyen al sector turístic, aquests seguiran jugant amb els béns bàsics, sigui 

quina sigui la inversió en emergències socials. Defensa que cal apostar pel 

decreixement polític de tota la ciutat. A continuació, expressa el vot favorable del seu 

grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, coincideix amb moltes de les 

mesures del Pla i troba necessari crear un parc d’habitatge públic de lloguer 

assequible, si bé recorda que sense la col·laboració de la resta d’administracions el 

Pla resulta insuficient. Fa palès que al Pla s’esmenta la pressió per aconseguir un 

canvi legislatiu. Adverteix que l’Ajuntament no pot regular el preu del lloguer mitjançant 

una ordenança, sinó que cal impulsar accions perquè el legislador estatal modifiqui la 

legislació vigent. En aquest sentit, manifesta que C’s està impulsant al Congrés i al 

Parlament mesures que permetin canviar les polítiques d’habitatge dels darrers anys 

mitjançant la promoció de mesures que fomentin la tinença d’habitatge en règim de 

lloguer en detriment de la propietat. Indica que això passa per aprovar un nou decret 

d’habitabilitat amb estímuls fiscals que premiïn els lloguers assequibles i penalitzin els 

excessius. 

Considera que es tracta d’un pla ambiciós quant a inversió per part de l’Ajuntament, si 

bé el resultat que s’aconsegueix és un increment de 13.000 a 14.000 habitatges, el 

qual considera reduït en comparació amb l’esforç que cal invertir-hi. Atribueix aquest 

fet a la manca de complicitat amb el sector privat, ja que només se’l sanciona i se 

l’amenaça amb la participació en societats de capital i entitats financeres a través dels 

seus fons. Opina que es podria establir convenis perquè les societats construïssin 

aquests habitatges i se’ls garantís el retorn de la inversió durant cinquanta anys 

gràcies als lloguers. 

Remarca que no s’ha tingut en compte el retorn dels lloguers. Assenyala que aquestes 

inversions no són a fons perdut, sinó que s’obté un rendiment que es pot tornar a 

invertir en més habitatge de lloguer assequible. Destaca que si això s’hagués 

considerat al Pla, el nombre d’habitatges s’hauria pogut triplicar amb la mateixa 

inversió i obtenir 39.000 habitatges més de lloguer assequible que, sumats als actuals, 

ratllarien els 50.000, la meitat del que recomana la Llei 18/2007 del Dret a l’Habitatge. 

Considera que el Pla representa una pèrdua d’oportunitats, de manera que expressa 

l’abstenció del seu grup. 
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La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, manifesta que l’informe és 

preceptiu per iniciar el procediment d’aprovació. Es posiciona a favor que s’enceti un 

debat per parlar del Pla de l’habitatge. Pregunta si el debat serà posterior o si es 

presentarà un pla d’habitatge com a mesura de govern sense debatre amb l’oposició. 

La regidora aclareix que no es tornarà a debatre en l’àmbit de Districte, ja que les 

negociacions pertanyen a l’Ajuntament. D’altra banda, assegura que s’establirà 

converses. 

La senyora Alonso manifesta el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, exposa que els preus de lloguer s’han 

incrementat dràsticament a Barcelona com a causa de la bombolla immobiliària. Indica 

que també s’ha produït un augment de desnonaments i dels preus de les places 

hoteleres, cosa que genera un increment del preu de venda de les explotacions 

hoteleres i les promocions d’habitatge de luxe allà on s’haurien de construir hotels, 

amb el conseqüent augment del preu dels habitatges per al veïnat. 

Esmenta l’increment del turisme de baixa qualitat, que es reverteix en l’augment de 

pisos de lloguer turístics, els quals actualment constitueixen un 40% dels apartaments 

turístics de la ciutat. Demana més inspeccions i més fermesa en l’aplicació de la 

normativa. 

Lamenta les mancances del Pla d’habitatge, ja que el considera un pla concebut de 

manera gairebé exclusiva des de l’emergència social. Anuncia que les principals 

accions que desplega no suposaran la solució a l’emergència, ja que construir 9.000 

habitatges en 10 anys no suposarà un canvi de paradigma suficient per capgirar la 

situació. Mostra la seva alegria pel fet que es pugui augmentar el parc d’habitatge 

públic. 

Critica la manca d’aposta decidida per la col·laboració público-privada, ja que seria 

una manera de multiplicar la producció d’habitatge de protecció. Denuncia que no 

s’hagi valorat la feina del Tercer Sector, que gestiona habitatge social. Confia que el 

seu grup podrà fer aportacions en els propers mesos. Tot seguit, expressa l’abstenció 

del seu grup. 

La senyora Pérez manifesta que es pretén construir 18.480 habitatges assequibles, 

8.000 dels quals en promoció pública, amb un 80% destinat a lloguer. Corrobora que 

es preveu mobilitzar 3.550 pisos buits. Afirma que fa un any es va iniciar el cens de 

pisos buits, començant pels públics i continuant pels privats. 

Puntualitza que el Pla s’ha elaborat amb l’ajuda i els recursos econòmics de la 

Generalitat, de l’Estat, dels operadors públics i dels operadors privats. Assenyala que 

en la qüestió de la rehabilitació d’edificis es redactaran convenis amb els propietaris 

d’edificis privats per millorar la dignitat de vida del veïnat. 

S’aprova la proposició amb el vot en contra del GMDPPC, l’abstenció del GMDC’s i el 

GMDCiU, i el vot a favor de la resta de grups. 
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D) Part d’impuls i control: 

D.1 Proposicions/declaracions de grup 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal CiU: 

Que el govern del Districte es posi a disposició de la Comissió per la 
Recuperació del Palau de la Premsa del barri del Poble-sec per tal de donar-
los el suport necessari en la comunicació, difusió i confecció del procés 
participatiu que volen iniciar sobre els usos del futur Palau de la Premsa 
remodelat 

Que el govern del Districte prepari un avantprojecte de la remodelació del 
Palau de la Premsa en paral·lel al procés participatiu que la Comissió per la 
recuperació del Palau de la Premsa vol dur a terme 

Que a finals del primer semestre del 2017 es pugui posar a disposició dels 
veïns i entitats per a debatre la proposta que en surti perquè l’inici de la seva 
execució pugui ser inclosa en els pressupostos municipals del 2018 

La regidora - presidenta en funcions exposa que el temps estipulat serà de sis minuts 

per a l’equip proposant i de tres per a la resta de grups. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, manifesta que després de gairebé dos 

anys de la posada en marxa de la Comissió per la Recuperació del Palau de la 

Premsa del Poble-sec s’ha recollit 1.500 signatures respecte a aquesta qüestió. Indica 

que al passat consell de barri del 29 de març de 2016, l’anterior regidor Jaume Asens 

va assegurar que l’estudi arquitectònic del Palau de la Premsa n’assegurava unes 

bones condicions i que el cost de posar-lo en funcionament era d’uns 4 milions 

d’euros. 

Comunica que el Palau de la Premsa ha de ser un equipament que amb els seus 

1.700 metres quadrats doni servei i resposta a les necessitats del Poble-sec i permeti 

pal·liar la manca d’equipaments. Denuncia que no s’hagi obtingut més informació 

sobre aquest assumpte. Considera que el procés participatiu que la Comissió per la 

Recuperació del Palau de la Premsa pretén impulsar sobre els usos de l’espai s’hauria 

de portar a terme en paral·lel a l’avantprojecte. Demana que el Districte ho organitzi tot 

immediatament. Tot seguit, llegeix la proposició. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, recorda que tots els grups 

municipals van incloure la recuperació del Palau de la Premsa als programes de les 

darreres eleccions municipals. Mostra la seva alegria per la futura definició dels usos. 

A continuació, manifesta el vot favorable del seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, corrobora que el barri ha 

demanat salvar l’edifici històric de l’especulació i donar resposta a les necessitats del 

Poble-sec. Tot seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, coincideix que la proposició hauria 

pogut ser presentada per qualsevol dels grups, llevat de l’equip de govern, que l’hauria 

presentada com a mesura. Assegura que el seu grup sempre ha ofert reconeixement a 

la Plataforma per la Recuperació del Palau de la Premsa. Considera que és un 
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projecte necessari per al Poble-sec i que pretén salvar un edifici de valor arquitectònic 

reconegut. 

D’altra banda, avança que no podrà replicar el prec del GMDCiU sobre la Magòria i 

lamenta que la proposta acceptada per la Generalitat per intentar resoldre la situació 

del Camp de Futbol de Magòria 11 hagi estat la raó que el GMDCiU donés per 

abstenir-se de la proposta del GMDC’s respecte a la compra dels terrenys per part de 

l’Ajuntament. Assegura que no entén el caràcter provisional del projecte amb una 

inversió mínima, en comptes d’aprovar-lo definitivament i destinar-hi una inversió 

suficient. Defensa la finalització del camp de futbol 11 al més aviat possible. 

Finalment, manifesta el vot a favor del seu grup. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, reclama que el govern i l’oposició 

conflueixin en el procés. Recorda que el seu grup va presentar la primera iniciativa 

sobre el Palau de la Premsa a l’inici del mandat. Tot seguit, expressa el vot favorable 

del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, manifesta el vot a favor del seu 

grup. 

La senyora Carolina López García, del GMDBComú, afirma que l’equip de govern ha 

treballat amb la Comissió per la Recuperació del Palau de la Premsa des del primer 

dia, a diferència de l’anterior equip de govern. Anuncia que aquest edifici s’ha inclòs al 

Pla d’equipaments que es presentarà properament. Fa palès que dins el Pla s’iniciarà 

un procés participatiu al gener per tal de prioritzar quines necessitats es poden cobrir 

amb l’antic Palau de la Premsa i, paral·lelament, s’encarregarà un projecte per 

recuperar arquitectònicament l’edifici. Recalca que el full de ruta coincideix amb la 

proposta i, per aquest motiu, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sarri agraeix a la senyora López la voluntat de debatre el projecte 

prèviament perquè el Palau de la Premsa pugui ser una realitat el 2018. 

S’aprova la proposició per unanimitat. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal ERC: 

Que el govern del Districte es comprometi, en el transcurs del 2017 i en 
coordinació amb les associacions de comerciants i els equipaments i l’oferta 
cultural del Districte, a engegar una campanya –Comerç amb Cultura– de 
promoció del comerç de proximitat i de l’oferta cultural al Districte. Una 
campanya promocional que hauria de permetre als comerços associats del 
districte la fidelització de la seva clientela mitjançant la distribució i el 
lliurament de descomptes i/o entrades gratuïtes dels equipaments culturals i 
l’oferta cultural de proximitat 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDPSC, exposa que el comerç de proximitat 

té una funció social perquè les trames urbanes no es desertitzin, a banda de ser un 

element de cohesió. Denuncia que aquest tipus de comerç està perjudicat des d’abans 

de la crisi, de manera que proposa intervenir-hi amb polítiques públiques per trobar-hi 

solucions de viabilitat i sostenibilitat. 
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Apunta que, d’altra banda, la cultura de proximitat també és un valor. Considera 

important que els eixos comercials estiguin acompanyats per un associacionisme 

potenciat. Indica que al districte existeix una oferta cultural de primera qualitat que 

sovint no es posa en valor ni arriba a l’entorn humà. Proposa, amb la complicitat dels 

comerciants, casar la cultura de proximitat i el comerç de proximitat mitjançant la 

campanya «Comerç amb Cultura», liderada pel Districte. Tot seguir, llegeix la 

proposició. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, considera correcte voler 

potenciar el comerç i la cultura, si bé no veu clar la qüestió dels descomptes. Apunta 

que s’haurà de desenvolupar un cop impulsat el projecte. Tot seguit, expressa 

l’abstenció del seu grup. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, critica la confusió de la proposició i 

pregunta quina mena de cultura es pretén promocionar i com. A continuació, manifesta 

l’abstenció del seu grup. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, es mostra d’acord amb l’esperit de la 

proposta, ja que el seu grup també busca promoure el comerç de proximitat i l’oferta 

cultural de Sants, si bé expressa dubtes sobre el fet que la mesura només inclogui els 

comerços associats del districte, ja que això podria discriminar la resta i tenir com a 

conseqüència la desviació de clients d’uns comerços a uns altres de manera injusta a 

través dels recursos públics. Tot seguit, expressa l’abstenció del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, comunica que la proposició té la intenció 

de fomentar l’associacionisme comercial, cosa que s’inclou al Pla de comerç. Mostra el 

seu acord pel fet que aquestes mesures vagin encaminades a la fidelització de la 

clientela. Recorda que la Fundació Barcelona Comerç està impulsant una iniciativa en 

àmbit de ciutat perquè el 2017 sigui l’any del comerç i la cultura. Matisa que cal 

entendre la cultura de manera general i transversal, amb arts escèniques i gràfiques. 

D’altra banda, admet desconèixer en quina situació es troba aquest projecte malgrat la 

proximitat de les dates, de manera que reclama informació en aquest sentit. A 

continuació, manifesta el vot favorable del seu grup. 

La senyora Àngels Boix Junyent, del GMDPSC, assegura que el Districte manté un 

compromís amb les entitats tant culturals com comercials, i que ha treballat sempre 

des de diverses opcions i necessitats. Celebra la proposició, ja que considera que cal 

sumar sinergies i compromisos per portar-ne a terme l’objectiu.  

Afirma que des de la Sectorial de Comerç i la Sectorial de Cultura s’està treballant en 

el projecte. Recorda que Barcelona va ser escollida capital del comerç i la cultura el 

2017 d’entre moltes ciutats europees, si bé encara es desconeixen els detalls del 

projecte. Avança que es desenvoluparan accions conjuntes amb les regidories que 

reportaran als barris. Corrobora que el Districte treballarà en el sector més adient 

perquè la campanya sigui promocional i beneficiosa per al comerç i la cultura. Opina 

que és una proposició assumible pel govern, de manera que expressa el vot favorable 

del seu grup. 

El senyor Joan Sanromà Baulo, del GMDBComú, manifesta el vot favorable del seu 

grup. 
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El senyor Fexas agraeix la complicitat del govern amb la mesura. Respecte als dubtes 

expressats, opina que cal pressionar el govern perquè impulsi projectes. Finalment, 

ofereix la col·laboració del seu grup a l’equip de govern. 

S’aprova la proposició amb l’abstenció del GMDPPC, el GMDCUP i el GMDC’s, i el vot 

a favor de la resta de grups. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal C’s: 

Proposem que el Ple del Districte elevi a l’Ajuntament la instal·lació de 
càmeres de seguretat a la plaça Navas com element de dissuasió per tal 
d’evitar comportaments incívics, soroll, brutícia, amenaces, etc., per part de 
grups establerts a dita plaça, seguint l’exemple d’altres grans urbs europees. 
Amb aquesta mesura, perfectament compatible amb altres possibles 
propostes, podríem trobar una solució duradora per als nostres veïns i així 
reduir totes les incidències anteriorment mencionades 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, exposa que els veïns i l’Associació de 

la plaça de Navas expressen contínuament el malestar causat pels sorolls i l’incivisme 

que causen diversos col·lectius, alguns dels quals identificables. Recorda que el seu 

grup, al Ple del 5 de maig de 2016, va presentar un prec sobre aquest tema, si bé 

l’equip de govern va respondre que es tractava d’una plaça sorollosa i va assegurar 

que les queixes havien disminuït i que l’Associació havia confirmat el decreixement de 

les incidències. 

Apunta que aquesta resposta no va ser satisfactòria per a l’Associació, tal com ho va 

expressar a l’Audiència Pública del 12 de maig de 2016, en què es va negar les 

declaracions comunicades pel Districte i es va reafirmar el mal estat de la plaça, 

juntament amb una reivindicació per solucionar la problemàtica. 

Defensa que en els consells de barri posteriors celebrats al Poble-sec, l’equip de 

govern ha acabat reconeixent que existeix una problemàtica a la zona. D’altra banda, 

afirma que els veïns i l’Associació han detectat un augment gradual de les molèsties, 

que també inclouen amenaces. Reclama una solució duradora per a les incidències i 

proposa una acció basada en les que s’han portat a terme en altres grans ciutats 

europees. A tall d’exemple, assenyala que a Londres s’han pres mesures de seguretat 

passiva per prevenir i identificar persones incíviques o possibles delinqüents, com ara 

instal·lar càmeres de seguretat, amb la qual cosa s’ha aconseguit reduir un 34% la 

delinqüència. 

Opina que hi ha llocs concrets que són especialment conflictius i proposa aplicar 

aquesta solució, sempre que es compleixin les lleis reguladores d’instal·lació de 

càmeres de seguretat a les vies públiques. Remarca que l’aprovació d’aquesta mesura 

no implica anul·lar altres possibles solucions. Tot seguit, llegeix la proposició. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, exposa que el seu grup 

presenta propostes i precs sobre la plaça de Navas des de mandats anteriors. 

Recorda que al passat consell de barri, una veïna va esmentar fins a tretze 

comportaments incívics i delictius que tenen lloc a la plaça. Puntualitza que la situació 

s’agreuja a temporades, especialment amb el bon temps.  
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Defensa que les problemàtiques d’incivisme tenen una llarga trajectòria en certes 

àrees, si bé corrobora que cal actuar immediatament. Es mostra d’acord amb la 

instal·lació de càmeres com a últim recurs, acompanyada de l’increment de policia de 

proximitat i tècnics de civisme. Tot seguit, manifesta el vot favorable del seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, es posiciona en contra d’un 

gran germà que ho controli tot, ja que ho considera negatiu per al veïnat. Es mostra 

favorable a articular altres polítiques que no atemptin contra la privacitat de la 

ciutadania. Indica que el govern municipal està treballant en aquest sentit contra els 

conflictes a les places i s’hi mostra a favor. Tot seguit, manifesta el vot en contra del 

seu grup. 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, reconeix les problemàtiques de la 

plaça de Navas i la necessitat d’una actuació concreta, si bé discrepa de la instal·lació 

de càmeres, ja que opina que no suposa més seguretat, sinó que contribueix a una 

restricció de llibertats. Considera que es tracta d’una mesura intimidatòria tendent a 

exercir control sobre la vida privada i que no dissuadeix els problemes, sinó que els 

desplaça cap a nous espais. 

Indica que l’ús de càmeres de videovigilància ha de ser proporcional a la finalitat 

perseguida, de manera que qualsevol risc no justifica el seu ús, ja que han de 

permetre aconseguir les finalitats previstes per la llei de manera real i efectiva. Exigeix 

dissenyar els espais i invertir en campanyes d’educació i no restricció que formin en 

civisme, a més d’augmentar la dotació policial i invertir en agents cívics. Tot seguit, 

expressa el vot en contra del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, considera que les càmeres són un últim 

recurs. Reconeix que la problemàtica de Navas ve de lluny i que la Guàrdia Urbana no 

disposa de prou efectius per fer-hi presència. Demana que el govern municipal hi 

inverteixi més recursos en aquest sentit. Recorda que en el mandat del GMDCiU es va 

produir un cas similar al carrer de Blai, en què es va proposar la instal·lació de 

càmeres, si bé la proposta no va prosperar. Matisa que la instal·lació de càmeres a 

Navas hauria de ser temporal i com a mesura dissuasiva. Tot seguit, expressa el vot 

favorable del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, manifesta el vot negatiu del seu 

grup per les raons que pretén exposar el conseller Farré. 

El senyor Xavier Farré Perisé, del GMDBComú, es posiciona en contra de la proposta 

des d’un punt de vista tecnicojurídic, ja que segons la normativa, la instal·lació de 

càmeres a la via pública ha de respondre al principi de proporcionalitat que justifiqui 

les circumstàncies i condicions concretes en què s’executen les gravacions. 

Puntualitza que cal respectar els drets dels ciutadans que es puguin veure afectats per 

aquesta vulneració.  

Indica que els informes previs de cossos de seguretat i altres serveis municipals han 

de poder justificar de manera fefaent que en aquest espai s’hi produeixen situacions 

d’inseguretat ciutadana. Nega que sigui el cas de la plaça de Navas. D’altra banda, 

corrobora que aquesta plaça pateix ús intensiu i comportaments irrespectuosos que 

poden ser molestos pels veïns. Agraeix el posicionament del GMDCUP i el GMDERC. 

A continuació, manifesta el vot negatiu del seu grup. 
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El senyor Labrador lamenta el rebuig de la proposició i suposa que també el lamentarà 

l’Associació de Veïns de la plaça de Navas. Puntualitza que no es tracta d’un gran 

germà, ja que la llei orgànica de protecció de dades 15/1999 té en compte la protecció 

de dades del ciutadà. Es mostra obert a debatre la temporalitat de la instal·lació. 

Es rebutja la proposició amb el vot en contra del GMDCUP, el GMDERC, el GMDPSC i 

el GMDBComú, i el vot a favor del GMDPPC, el GMDC’s i el GMDCiU. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal CUP:  

Que no s’elimini la línia d’autobús 37 perquè els barris de Sants-Montjuïc, 
especialment els de la Marina, no poden prescindir de continuar tenint un 
accés directe amb transport públic als serveis sanitaris de referència 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, exposa que com a conseqüència de la 

implantació de la xarxa ortogonal, TMB pretén eliminar la línia 37 de l’autobús. Anuncia 

que l’oferta alternativa implica un transbord, a la qual cosa s’han oposat els barris de la 

Marina, Font de la Guatlla i Poble-sec. Recalca que aquesta línia és utilitzada per 

persones vulnerables per desplaçar-se als serveis sanitaris, de manera que no tenen 

alternativa de transport a causa de la seva situació econòmica familiar i de 

vulnerabilitat. Destaca que el cas s’agreuja a la Marina, ja que no es disposa de metro 

ni de serveis d’urgències el cap de setmana. Tot seguit, llegeix la proposició. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, recorda que el programa de 

l’equip de govern prometia estudiar la millora de la freqüència de pas, la capacitat i els 

trajectes dels busos, especialment les línies 37, 109, 13 i bus nocturn, a més de la 

prolongació de les línies 91 i 115, i l’ampliació d’horari del bus de barri 125. Considera 

que la mobilitat dels barris esmentats es troba en pitjors condicions que fa quinze 

mesos. 

Mostra el seu convenciment que el govern municipal defensarà les línies 37 i 91, a 

més del ramal de la línia 10. Critica que no s’hagi esmentat cap informació sobre el 

ramal. En aquest sentit, demana solucions. Indica que l’única millora palpable ha estat 

la recuperació dels busos de barri els caps de setmana i festius, per la qual cosa no 

atorga el mèrit a l’equip de govern, ja que considera que qualsevol que hagués 

gestionat la ciutat hauria optat per aquesta solució. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, es mostra a favor de mantenir la línia 

37. Recorda que al Ple del 4 d’octubre, en resposta a l’informe de la regidora, el seu 

grup va exposar el següent: «Pel que fa a la línia 37, que connecta el passeig de la 

Zona Franca al CAP de Manso i al Clínic, Ciutadans assegura que està concorreguda. 

Corrobora que el govern es posicionarà en contra de l’eliminació a mitjans de mes 

davant de la TMB, a la qual cosa el Grup de Ciutadans dóna suport.» 

Expressa el seu suport a les reivindicacions del veïnat i opina que la xarxa ortogonal 

no té en compte la idiosincràsia de cada barri. Admet que en els barris afectats viu 

molta població envellida a qui no convé fer transbords. Apunta que es tracta d’un 

servei públic essencial, ja que sempre està ple, i fa parada en centres sanitaris. Tot 

seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 
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La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, considera que el problema no és la 

xarxa ortogonal, sinó la seva aplicació, la qual hauria de ser gradual en comptes de 

començar pels barris que pateixen els efectes de la polarització de la ciutat. Indica que 

l’alternativa al 37 pretén implicar un transbord. Opina que cal aplicar el sentit comú i 

modificar el que calgui per prestar un bon servei i vetllar pels usuaris. Tot seguit, 

expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, manifesta el vot a favora del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, expressa el vot favorable del seu 

grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, afirma que el programa electoral 

del seu grup reclamava un transport digne per al barri. D’altra banda, corrobora que la 

freqüència de transport ha millorat, i no només en els busos de barri. Assegura estar 

treballant en la prestació de servei del 37 amb l’Àrea de Mobilitat de l’Ajuntament. En 

aquest sentit, aclareix que no s’ha tancat cap pacte, ja que l’equip de govern s’està 

posicionant a favor d’aquest servei. Tot seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

S’aprova la proposició per unanimitat. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal PPC:  

Aquest Consell Plenari de Sants-Montjuïc acorda traslladar a l’Ajuntament de 
Barcelona la inclusió de la realització d’una piscina i dos sales de fitnes als 
terrenys del carrer Energia en el Pla d’inversions municipal (PIM) 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, avança que la proposició 

versarà sobre la segona fase per construir la piscina a la reserva de sòl del carrer de 

l’Energia. Informa que actualment s’està finalitzant la pista poliesportiva i aclareix que 

encara no se la pot descriure com a Centre Esportiu Municipal (CEM). Considera bàsic 

per a la Marina que es construeixi la piscina, ja que no n’hi ha cap. Critica que l’equip 

de govern justifiqui la no inclusió de la piscina al PIM per manca de dotació 

pressupostària, si bé alguns membres del govern la defensaven aferrissadament quan 

eren a l’oposició. 

Destaca que, segons l’anterior equip de govern del Districte, el pavelló forma part de la 

primera fase del projecte poliesportiu, mentre que la segona fase preveu la instal·lació 

de la piscina i de dues sales de fitnes. Apunta que la segona fase no va ser dotada 

econòmicament per l’anterior equip de govern, si bé opina que s’hauria de prioritzar 

incloure-la al PIM. Assenyala que tots els grups municipals van coincidir recentment 

que sense la segona fase, no es podria considerar que el poliesportiu era un CEM. 

Denuncia que l’actual equip de govern ha expressat que aquesta inversió no és 

prioritària i que no disposa dels 8 milions aproximats del seu cost. Recalca que es 

tracta d’una demanda iniciada el 2006 i exigeix que no es confongui les inversions 

anunciades respecte el metro o les del Pla de barris per justificar el rebuig al projecte. 

Tot seguit, llegeix la proposició. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, reconeix que la Marina no 

gaudeix de piscina i que per arribar a la més propera cal mitja hora d’autobús. Afegeix 
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que la piscina és una antiga demanda del barri. Demana que, en cas que s’impulsi la 

proposició, els diners de la sala fitnes es destinin a contractar monitors per a les 

persones amb diversitat funcional i a promocionar els esports adaptats. A continuació, 

expressa el vot a favor del seu grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, assenyala que al Ple de 3 de març 

de 2016, el seu grup va plantejar una pregunta en què s’interessava sobre l’execució 

de la segona fase del projecte del poliesportiu d’Energia. Recalca la demanda veïnal 

respecte a aquest projecte i defensa que una inversió d’aquestes característiques 

afectaria positivament la salut i la comoditat dels usuaris, a més de revitalitzar la zona i 

normalitzar els equipaments esportius de la Marina respecte a la resta de la ciutat. Tot 

seguit, manifesta el vot favorable del seu grup. 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, recorda que l’any anterior, el 

GMDPSC va presentar la següent proposició: «Instar el govern a fer tot allò necessari 

per respectar la voluntat veïnal i recuperar el projecte inicial amb piscina.» Destaca 

que tots els grups, excepte el GMDCiU, hi va votar favorablement. Indica que al Ple de 

març d’enguany es va preguntar sobre aquesta qüestió i el govern va contestar que 

s’havia encarregat un estudi perquè havien sorgit problemàtiques de viabilitat a les 

piscines dels entorns. Apunta que les darreres notícies han estat que no hi ha diners 

per a tot. Conscient que es tracta d’una voluntat del govern i d’una demanda veïnal, 

manifesta el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, assegura no recordar els motius de la 

seva abstenció respecte a aquest tema al Ple de març, si bé suposa que estava 

relacionada amb el fet que la fase dos ja estava planejada al projecte executiu que es 

va redactar al seu dia, de manera que la piscina i el possible espai de fitnes ja eren 

inclosos al projecte i, per tant, no estaven pendents de treballar. Tot seguit, manifesta 

el vot a favor del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, assegura que la proposta del 

GMDPPC ja s’està complint mitjançant diverses reunions amb l’IBE. Admet que l’IBE 

defensa que la construcció de la piscina perjudicaria i rebaixaria el nombre d’usuaris 

de les piscines Picornell, si bé el seu grup no hi està d’acord, de manera que garanteix 

insistència per aconseguir les piscines i les sales de fitnes. Lamenta que certs grups 

que han votat favorablement a la proposta hagin rebutjat el PAM, el PIM i els 

pressupostos. Tot seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, manifesta el vot a favor del seu 

grup. 

El senyor Calleja agraeix el suport de part dels veïns. Considera curiós que la senyora 

Pérez hagi dubtat a l’hora de votar i demana que l’equip de govern tingui les decisions 

clares. Expressa la seva alegria per l’aprovació de la proposta i recorda que al final del 

mandat anterior es va apuntar que una prioritat era planificar i finalitzar la segona fase 

del poliesportiu. Assegura que dos dies enrere no li van acceptar una proposta que 

pretenia incorporar al document de línies d’actuacions sobre l’inici de l’execució del 

projecte. 
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La senyora Pérez acusa el senyor Calleja de parlar amb demagògia, tal com fan la 

resta de partits de la dreta. Afirma que el dubte en el seu vot no era conseqüència del 

desconcert, sinó per desconeixement de qui havia d’emetre el vot. 

El senyor Calleja exposa que la demagògia no és patrimoni de ningú i acusa l’esquerra 

d’haver-ne fet ús excessiu en el mandat anterior, especialment en la qüestió dels 

autobusos i el metro. Demana acció per part de l’equip de govern i exigeix que, en cas 

de patir problemàtiques internes, no ho hagin de pagar ni els ciutadans ni els grups de 

l’oposició. 

S’aprova la proposició per unanimitat. 

D.2  Precs 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

Que el govern del Districte, conjuntament amb les entitats esportives que 
jugaven a l’espai de Magòria així com amb la Taula d’Esports i el conjunt 
d’entitats esportives del districte interessades, faci un projecte 
d’instal·lacions esportives a l’àmbit de Magòria amb la voluntat que les 
distribucions de l’espai i el màxim d’infraestructures, com per exemple el 
camp de futbol 11, el camp de futbol 7, el poliesportiu i les pistes de petanca, 
siguin amb finalitat definitiva 

La regidora - presidenta en funcions indica que el temps estipulat per a les 

intervencions és de dos minuts i mig per a tots els grups. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, argumenta que l’Ajuntament va 

aconseguir la cessió provisional de l’àrea de Magòria, que anteriorment pertanyia a la 

Generalitat. Informa que la cessió tenia l’objectiu d’avançar en la construcció dels 

espais esportius de Magòria davant de la situació precària en què es troben. 

Considera que les inversions que s’hi destinin haurien de tenir un caire definitiu pel que 

fa a la gestió de recursos públics i a l’avançament en el projecte definitiu que s’acordi. 

Demana que no es confongui la provisionalitat de la cessió amb la provisionalitat de 

les instal·lacions. Tot seguit, llegeix el prec. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, celebra haver aconseguit la cessió 

que l’anterior equip de govern no va poder assolir. Afirma que des del primer dia s’està 

treballant amb les entitats esportives i els veïns de la Bordeta per abordar el projecte 

directament. D’altra banda, lamenta no poder acceptar el terme definitiu del prec, ja 

que la cessió és provisional. Es compromet a mantenir la infraestructura que ja estigui 

construïda i, per tant, a evitar a emprendre obres innecessàries. 

El senyor Sarri pregunta com s’hauria de redactar el prec perquè es pugui acceptar. 

Aclareix que no es pot malbaratar recursos públics en un espai com el de Magòria, que 

requereix instal·lacions per a quatre anys com a màxim. Felicita l’equip de govern per 

la cessió, si bé recorda que ja estava pràcticament tancada pel govern anterior. 

Demana que, abans d’emprendre una inversió i un projecte, es compti amb el conjunt 

d’entitats esportives. Reclama una nova definició de la voluntat d’abordar el projecte 

per part del govern. 
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La senyora Riba nega que s’estigui malbaratant diner públic i corrobora que, des de la 

presentació al Consell de Barri de la Bordeta, es pretén mantenir tot el que es pugui i 

intentar que tota nova construcció pugui ser definitiva. Puntualitza, d’altra banda, que 

no poden confirmar-ho amb certesa, cosa que els impedeix acceptar prec. 

Es rebutja el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal ERC: 

Que el govern faci les gestions pertinents i es comprometi a garantir que la 
nova remodelació i reordenació de la xarxa d’autobusos cobreixi, amb la 
mateixa qualitat, el servei i l’accés als equipaments bàsics que actualment 
presten les línies 37 i 91 als barris de la Bordeta i la Marina 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, informa que la regidora del 

GMDBComú Mercedes Vidal és la presidenta del Consell Directiu de TMB. En aquest 

sentit, demana a l’equip de govern que revisi els informes sobre les línies 37 i 91. Tot 

seguit, llegeix el prec. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, recalca que el 2009 un membre 

del GMERC va forçar l’Ajuntament a implantar la xarxa ortogonal i a elaborar-ne el 

projecte perquè assegurava que les freqüències es reduirien. Afirma que aquella 

persona va exposar textualment: «Malgrat que obligarà als usuaris a fer 

transbordaments amb altres busos i metro per arribar al lloc de destinació.» Demana 

que cada grup assumeixi les seves intervencions. 

La senyora Alonso assegura que la xarxa ortogonal no és el problema, sinó que ho és 

la seva aplicació. Exigeix un replantejament de l’organització, i adverteix que el veïnat 

no suporta la situació actual. 

S’accepta el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal C’s: 

Que el govern del Districte de Sants-Montjuïc reservi una part dels terrenys 
reservats a equipament en qualsevol dels barris de la Marina de Port o de la 
Marina del Prat Vermell a la construcció d’un geriàtric i en aquest sentit 
comencin les negociacions amb el departament corresponent de la 
Generalitat de Catalunya com a Administració competent amb el fi de 
planificar la seva execució 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, manifesta que la Marina del Port i la 

Marina del Prat Vermell pateixen un dèficit generalitzat en diversos aspectes, com ara 

la necessitat d’un transport públic digne, la manca de creació de plans de feina i la 

falta d’equipaments. Comunica que més de 6.000 persones grans, moltes de les quals 

veïnes de la Marina, es troben en llistes d’espera per accedir a centres geriàtrics de 

Barcelona. Anuncia que la població del barri envelleix i que la cura de les persones 

grans suposa una necessitat i una preocupació. En aquest sentit, assenyala que a la 

Marina del Prat Vermell existeix espai urbanitzable per destinar-hi equipaments. Tot 

seguit, llegeix el prec. 
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La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, denuncia que ha detectat una 

voluntat de desgastar el govern de qualsevol manera. Recorda que el 2005 es va cedir 

a la Generalitat el solar de Can Ferrero i el 2006 es va cedir la part de futbol del camp 

del carrer de l’Energia, mitjançant un conveni en què la Generalitat assumia la 

construcció d’uns centres de residència i geriatria. Destaca que a l’agost del 2016 la 

regidora Laia Ortiz va denunciar l’incompliment d’aquest conveni i es va mostrar 

disposada a renegociar-lo. En aquest sentit, doncs, afirma que la demanda del prec ja 

està complerta. 

El senyor Lao nega entendre el raonament, la resposta de la consellera i les raons per 

al rebuig del prec. Puntualitza que el prec pretén insistir en la qüestió, ja que en un 

futur proper es començarà a urbanitzar l’esmentada zona de la Marina del Prat 

Vermell. Opina que l’oposició pot cridar l’atenció al govern com a mesura de control 

per evitar incompliments.  

La senyora Pérez puntualitza que el prec reclama que el govern del Districte reservi 

una part dels terrenys, cosa que ja es va fer durant els anys 2005 i 2006.  

Es rebutja el prec. 

D.3 Preguntes 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

En quin estat es troba el presumpte acord amb què el govern del Districte diu 
estar treballant? Té la voluntat el govern del Districte de posar fil a l’agulla 
per a resoldre-ho abans de la finalització del proper estiu? De quina manera 
el govern del Districte evitarà i farà saber als okupants de l’espai que no 
poden seguir fent obres sense llicència? Per què el govern del Districte 
afirmava no saber res de les obres quan es pot comprovar tant a les xarxes 
pels propis okupants com parlant amb el veïnat del carrer o visitant el lloc in 
situ? Per què el govern no fa la seva feina? 

La regidora manifesta que el temps estipulat per a les intervencions és de dos minuts i 

mig per a tots els grups. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, exposa que el passat 26 d’octubre el 

govern del Districte va respondre per escrit una pregunta del mes de juny, assegurant 

que el Districte no tenia constància fefaent que des de feia més d’un any s’haguessin 

executat obres l’edifici de Can Vies. Informa que el mateix col·lectiu de Can Vies va 

escriure un tuit que deia: «Ja tornem a tenir un dels cinc balcons que teníem abans de 

l’enderroc de l’Ajuntament. No parem», acompanyat de fotos d’abans i després de la 

remodelació. 

Indica que el 8 de novembre es va veure gent alçant un mur exterior, del qual hi ha 

proves gràfiques. Denuncia que els ocupants continuen fent obres sense tenir ús de 

llicència. Afirma que a l’Audiència Pública de l’11 d’octubre un veí del districte va 

considerar greu fer una obra sense llicència, especialment amb les conseqüències de 

seguretat que això comporta. En aquest sentit, informa que no hi ha constància de cap 

inspecció per part de la Guàrdia Urbana a l’edifici des del 2015. 
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Considera que el Districte hauria d’esvair els dubtes existents sobre les seves 

activitats amb accions d’inspecció municipal respecte a l’ús de l’edifici de Can Vies 

com a bar sense llicència i com a habitatge d´ús turístic. Recorda que el 26 d’octubre, 

el govern del Districte va respondre que, a criteri del govern municipal, la resolució del 

conflicte de Can Vies passa per trobar un acord que disposi del suport del veïnat i les 

entitats de Sants. Opina que la resolució de la situació de Can Vies no hauria de 

superar l’estiu del 2017 per evitar entrar en la lògica electoral. Demana que la solució 

sigui compartida amb un ampli consens. Tot seguit, formula la pregunta. 

La regidora opina que es tracta d’una pregunta capciosa i irresponsable que inclou una 

opinió no compartida per l’equip de govern. Denuncia que el GMDCiU no hauria 

d’estar donant lliçons, sinó aprenent dels errors de gestió que va cometre. Assegura 

no saber contestar davant les acusacions d’inacció. Dubta si se’ls està instant a pagar 

el lloguer als ocupants, tal com va fer la regidora Maite Fandos a Gràcia, o bé a 

reconstruir l’edifici mirant cap a un altre costat. 

El senyor Sarri acusa el govern de ser còmplice de les actuacions dels ocupants de 

Can Vies, de donar-los suport, de negar-se a actuar-hi i a no informar el veïnat del 

greuge que estan provocant. Indica que, si no es permet executar obres sense 

llicència als veïns, els ocupants també ho haurien de tenir prohibit, si bé en aquest cas 

no s’envia la Guàrdia Urbana ni s’informa del procés de desbloqueig que s’està 

desenvolupant.  

La regidora considera positiu que el senyor Sarri atengui les observacions de la seva 

resposta malgrat haver dut el discurs preparat. 

Es planteja pel Grup Municipal ERC: 

Està disposat el govern del Districte a que siguin les entitats esportives del 
territori, i històrics usuaris de l’espai, les que liderin el debat sobre els usos, 
la gestió i el disseny de reordenació d’aquesta peça destinada a donar 
resposta a la greu manca d’equipaments esportius que hi ha als nostres 
barris? 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, formula la pregunta. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, respon afirmativament, amb el 

matís de «no únicament». Es mostra d’acord al colideratge del govern amb l’IBE, les 

entitats esportives i les entitats veïnals del barri. 

El senyor Fexas pregunta si el colideratge tindrà subordinades les societats que 

històricament feien ús del camp de futbol, cosa que el senyor Deusedes confirma. 

Es planteja pel Grup Municipal C’s: 

Quines accions té previstes realitzar el govern del Districte en l’espai situat 
front el número 122 de la rambla de Badal, concretament a la zona verda 
tancada que existeix sota els propis jardins de la rambla de Sants a la qual 
accedeixen grups de persones que causen molèsties a veïns i vianants 
organitzant ampollots, reunions amb música i crits fins altes hores de la 
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matinada, entre d’altres, a més causant danys aquest espai que ja ha estat 
reparat i els quals fets han estat denunciats reiteradament pels veïns? 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, manifesta que el 20 d’agost de 2016 

es van inaugurar els jardins de la rambla de Sants un cop finalitzada la segona fase 

del projecte urbanístic del cobriment de les vies. Matisa que la tercera fase queda 

pendent d’execució, si bé les queixes veïnals han estat nombroses, tant des d’un punt 

de vista urbanístic i d’equipament com de convivència, a causa dels actes incívics que 

es produeixen en alguns dels espais acabats d’inaugurar. Tot seguit, formula la 

pregunta. 

La senyora Àngels Boix Junyent, del GMDPSC, afirma que s’està treballant en el punt 

esmentat. Indica que el perímetre de la zona verda està delimitat amb unes tanques 

que no permeten accés, si bé hi ha persones que hi entren igualment. Puntualitza que 

les tanques serveixen per protegir la gespa durant el temps d’adaptació i assegura que 

des del Districte s’està valorant usos per impedir que el perímetre es vandalitzi. 

Reconeix que actualment els usos poden ser encara inadequats, si bé corrobora que 

s’ha instal·lat vigilància de la Guàrdia Urbana i s’ha restaurat els objectes malmesos. 

Demana que no es confonguin aquests fets amb les problemàtiques incíviques 

puntuals del passeig. Es compromet a exigir que es reforci la vigilància en moments 

ocasionals per impedir l’incivisme en el mesura del possible. 

El senyor Lao agraeix el compromís per incrementar el control. Denuncia que el nou 

espai no satisfà els veïns. 

Es planteja pel Grup Municipal CUP: 

Pensa el Districte verificar qui és l’actual propietari dels edificis que havia 
ocupat Endesa al Paral·lel? En tot cas, pensa quedar-se sense fer res 
permetent que hi hagi un edifici buit durant anys que podria donar solució a 
les carències d’espais cívics i d’habitatges? 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, manifesta que el 1995 es va 

inaugurar un conjunt d’edificis al costat de les Tres Xemeneies del Paral·lel on es van 

instal·lar les oficines d’Endesa. Recorda que tant l’edifici com el parc de les Tres 

Xemeneies van resultar finalistes als premis FAD, si bé estan desocupats des del 

2012, després que Fecsa els abandonés. Proposa que els milers de metres quadrats 

es podrien utilitzar per resoldre les necessitats del Poble-sec, un barri amb dèficit 

d’equipaments, i donar resposta a una gran quantitat d’emergències habitacionals de 

Barcelona. 

Mostra el seu desconcert pel fet que aquesta proposta recollida al Consell de Barri 

hagi estat rebutjada per al PAD. Acusa l’Ajuntament de no tenir capacitat d’influència i 

recorda que l’edifici no és de titularitat pública, sinó que pertany a Endesa. Demana 

verificar qui n’és l’actual propietari, ja que Endesa va començar a vendre’s patrimoni 

l’any anterior. Tot seguit, formula la pregunta. 

La senyora Carolina López García, del GMDBComú, puntualitza que aquesta qüestió 

no només ha sorgit al Consell de Barri, sinó a gairebé totes les comissions de 

seguiment i reunions del PAD celebrades al Poble-sec. Manifesta que l’edifici de Fecsa 

està qualificat de serveis tècnics, de manera que no es pot utilitzar per a cap altra 
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funció. Indica que, per fer-la sevir com a equipaments o habitatge, caldria comprar-la i 

trobar una altra parcel·la amb el mateix volum i la mateixa quantitat de metres 

quadrats per poder destinar-la a serveis tècnics amb el vistiplau del Districte. Assegura 

que es tracta d’un procés jurídicament complex que s’ha intentat portar a terme 

infructuosament per diversos equips de govern. Tanmateix, es compromet a intentar-

ho. 

La senyora Pahissa adverteix que al web de decidim.barcelona consta que l’edifici 

pertany a Endesa. Considera estrany que un edifici amb milers de metres quadrats es 

trobi a l’espera de posar-se en marxa. Insta el govern a emprendre mesures i recorda 

que la plaça abandonada forma part de la xarxa urbana i pertany a la ciutadania. 

Quins plans té el Districte cara a la conservació del refugi antiaeri 289? 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, informa que al Poble-sec hi 

ha el refugi antiaeri 289, que va ser construït el 1938 per la Junta Local de Defensa 

Passiva de Barcelona. En destaca les dimensions remarcables, amb diverses entrades 

que comunicaven amb l’Escola Mossèn Jacint Verdaguer, la plaça Santa Madrona, i 

els carrers de Font Honrada, Mare de Déu del Remei i Lleida. Puntualitza que el refugi 

va salvar moltes vides dels bombardejos feixistes i considera que obrir-lo seria un 

homenatge a les persones que van patir els atacs indiscriminats a la població civil. 

Recorda que al Consell de Barri del Poble-sec del 29 de març se’n va reclamar la 

preservació i la Mesa va assegurar que la sol·licitud es traslladaria al Consell de 

Cultura del Districte. Admet que al Poble-sec ja hi ha un refugi preservat i visitable, si 

bé considera que això no exclou la preservació del refugi 289. En aquest sentit, 

denuncia que es deixés perdre el refugi de la plaça de Navas. Demana que es 

conservin les construccions d’autodefensa civil perquè formen part de la memòria 

històrica dels barris. Tot seguit, formula la pregunta. 

El senyor Joan Sanromà Baulo, del GMDBComú, admet que no hi ha previsions 

respecte al refugi 289 i argumenta que a Barcelona es van construir més de 1.300 

refugis durant la Guerra Civil, la majoria dels quals s’han intentat fitxar i catalogar, si bé 

només són visitables els de la plaça del Diamant i el 307 de Nou de la Rambla. 

Informa que aquests dos estan mantinguts pel Museu d’Història i la seva visita està 

externalitzada.  

Comunica que el Districte de Sants-Montjuïc no disposa de prou capacitat per 

preservar tos els refugis del territori, si bé es compromet a estudiar la possibilitat de 

posar senyalitzacions sobre el recorregut dels més significatius, per tipologies 

constructives. 

La senyora Pahissa opina que cal valorar si tothom ha participat en la consideració 

sobre quants refugis es conserven, ja que possiblement en un futur es poden penedir 

d’eliminar les restes de memòria civil. Pregunta si externalitzar significa que l’operació 

s’està duent a terme per una empresa externa. En aquest sentit, proposa elaborar un 

pla alternatiu. Insisteix que la qüestió va sorgir en un consell de barri, si bé en el futur 

s’haurà d’abordar al Consell de Cultura. 
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El senyor Sanromà recorda que es va debatre l’assumpte del refugi esmentat i el de 

Navas amb les entitats memorialístiques del Poble-sec, i també anys enrere en unes 

jornades amb el Museu d’Història de la Ciutat sobre conservació de refugis. Indica que 

una de les propostes comentades assegurava que la ciutat no podia assumir els 1.300 

refugis. 

Es planteja pel Grup Municipal CUP: 

Quines actuacions tant amb els tècnics en civisme com de Guàrdia Urbana i 
Mossos es vénen duent a terme a la plaça Navas per controlar les situacions 
incíviques i delictives que es produeixen a aquesta des de fa ja tant de temps 
i quines es té previst realitzar des de ja o properament per controlar aquestes 
i que ocasionen tants problemes i molèsties als veïns i veïnes? 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, manifesta que el veïnat de la 

plaça Navas pateix incivisme i inseguretat des de fa molt temps, una problemàtica que 

s’accentua a l’estiu i es prolonga la resta de l’any. Matisa que es tracta de grups de 

joves clavant pilotades a les terrasses i a la gent gran, ampollots al parc infantil i a la 

zona d’aparells de gimnàstica, brutícia, soroll i sostracció de bicicletes del Bicing, entre 

d’altres. 

Recorda que a l’octubre del 2013 va presentar una proposta perquè l’equip del govern 

del moment elaborés un pla específic per a la plaça Navas. Reconeix que el 2014 la 

situació va millorar, si bé el seu grup va presentar un prec en què instava l’equip de 

govern a continuar prevenint i dotant de seguretat la plaça i els seus entorns. Informa 

que el juliol del 2016 es va presentar un prec que va ser rebutjat, en què es demanava 

que s’incrementés els mitjans de prevenció de manera efectiva a l’estiu al Poble-sec. 

Assenyala que el Consell de Barri del Poble-sec celebrat recentment va intervenir una 

membre de l’Associació de Veïns de la plaça Navas que va enumerar tretze situacions 

incíviques i delictives que s’hi produïen. Comunica que recentment l’Associació va 

realitzar una enquesta a 102 veïns, el 72% dels quals consideraven que l’incivisme de 

la plaça és molt elevada, mentre que respecte a la inseguretat, un 27% l’estimava molt 

elevada i un 28% elevada. Recalca que un 45% dels afectats ha patit algun problema 

d’inseguretat. 

Considera que cal incrementar la labor dels tècnics en mediació, la Guàrdia Urbana i 

els Mossos d’Esquadra. Demana que es col·labori amb el veïnat de la plaça i amb 

l’Associació, que fa esforços per preservar-la i dinamitzar-la, amb un cert ajut del 

Districte. Tot seguit, formula la pregunta. 

La senyora Carolina López García, del GMDBComú, comunica que els esforços per 

reduir el sobreús de la plaça de Navas es dirigeixen a esponjar l’espai i derivar els 

diferents tipus d’usuaris cap a altres àrees per reduir la incidència del soroll i cercar 

activitats de qualitat per al lleure del jovent del Poble-sec. Apunta que algunes 

d’aquestes accions han consistit a derivar alguns dels joves a l’Espai 12@16 a altres 

serveis del barri; incloure el pati de l’Escola Jacint Verdaguer dins del programa «Patis 

oberts» per jugar-hi a pilota; col·locar dues taules de ping-pong, una als jardins del 

carrer de Lleida i l’altra al parc de la Primavera; aprovar en comissió de seguiment 

l’obertura d’un nou espai de jocs infantils a la plaça de Pere Franquesa per alliberar la 

pressió als jocs infantils de la plaça de Navas, i establir una taula per treballar i fer 



 
 
Districte de Sants-Montjuïc 

 

43 
 

seguiment d’aquest espai amb la Guàrdia Urbana, els Mossos d’Esquadra, els Serveis 

Socials i els educadors cívics. Finalment, agraeix les iniciatives a títol personal per part 

d’alguns dels veïns i restauradors de la plaça que en ocasions han convidat els joves a 

berenar per reduir tensions i intentar resoldre els conflictes de convivència. 

El senyor Calleja agraeix la resposta i demana rebre-la per escrit. Considera correctes 

les propostes i es mostra coneixedor de l’existència de la taula, si bé demana un 

recompte de les hores dedicades a aquest conflicte per part dels tècnics en civisme. 

Indica que l’increment dels tècnics que s’inclou a la mesura de civisme prevista per 

presentar al proper ple es pot traduir en tècnics en civisme al territori. Pregunta si cal 

incrementar la proximitat de Guàrdia Urbana i Mossos al Poble-sec en general, i a la 

plaça de Navas en particular. 

La senyora López assegura que aquests temes es tractaran al Pla de convivència i es 

compromet a enviar les dades reclamades pel senyor Calleja. 

Té previst l’Ajuntament incloure una partida de diners d’almenys 10 milions 
d’euros per anar realitzant la tercera fase del projecte de cobriment de les 
vies de Sants i la posterior urbanització, per anar solucionant les 
problemàtiques dels veïns afectats del carrer Burgos i Riera de Tena; té 
aquest govern del Districte la intenció de convocar la reunió demanada i 
aprovada per aquest ple envers el monogràfic sobre l’immoble municipal 
anomenat Can Vies i convocar la Comissió de Seguiment del cobriment de 
les vies per conèixer quina és la situació de futur envers la tercera fase? 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, manifesta que certs veïns dels 

carrers de Burgos i Riera de Tena es troben afectats per la tercera fase del projecte de 

cobriment de les vies d’entrada a Sants i per la posterior urbanització. Anuncia que els 

afectats romanen a l’espera que l’empresa Bagursa, encarregada d’elaborar el cens 

d’afectats i donar-ne a conèixer els drets, indemnitzacions i reallotjaments, es posi en 

contacte amb ells per informar-los. 

Critica que l’equip de govern a l’Ajuntament de Barcelona no sembli preveure la 

destinació de 20 milions d’euros a la realització de la tercera fase. En aquest sentit, 

recorda que en diverses ocasions s’ha demanat la convocatòria de la Comissió de 

Seguiment per reconèixer la situació de la tercera fase, la qual afecta Can Vies i els 

seus entorns. Indica que al darrere de l’edifici s’hi ha de col·locar una rampa que 

connecti amb la rambla i dues escales dels jardins de Sants. Insisteix que el projecte 

urbanístic aprovat per tots els grups municipals preveu l’enderroc de l’esmentat 

immoble. 

Comunica que al Ple de juliol passat va aprovar a instàncies del seu grup municipal 

una proposició en què es demanava l’equip del govern del Districte convocar el 

monogràfic sobre Can Vies al qual es va comprometre l’anterior regidor de Districte, el 

senyor Jaume Asens. Proposa destinar als pressupostos municipals com a mínim 

10 milions d’euros per poder iniciar la realització de la tercera fase i donar l’opció dels 

veïns a ser reallotjats als habitatges restants, destinats a hostatjar el veïnat afectat del 

Camí de la Cadena. A continuació formula la pregunta. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, critica que s’hagi plantejat tres 

preguntes. Afirma que s’està treballant per incloure la partida a la tercera fase i indica 
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a la segona pregunta que la regidora encara no té cap reunió datada. Finalment, 

afirma que s’està treballant per convocar la Comissió de Seguiment en un futur proper. 

El senyor Calleja agraeix les respostes. Aventura que el monogràfic no es convocarà 

durant el present mandat i acusa el govern de no voler afrontar la problemàtica de Can 

Vies. Demana que, si s’intenta pactar o negociar, es faci amb tots els actors de la 

zona, com ara l’Associació de Veïns de Badal, Brasil i la Bordeta. 

E) Seguiment de proposicions/declaracions de grup i de precs: 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

Que s’informi de l’estat d’execució dels tres primers punts de la 
proposició/declaració del GMDCiU aprovada en sessió del Consell Plenari del 
Districte de Sants-Montjuïc de 5 de maig de 2016: 

Que el govern del Districte lideri de nou la reactivació del procés del Pla 
Paral·lel per posar fil a l’agulla a tots els reptes pendents previstos i 
esmentats: El Pla d’usos del Paral·lel, la finalització del Pla d’usos del Poble-
sec, la segona fase de la construcció del col·lector al carrer Vila i Vilà i 
l’ordenació singular de terrasses i vetlladors de l’avinguda Paral·lel. I la 
inclogui dins el PIM 2017 

Que es convoquin a una reunió tots els grups municipals, veïns i entitats per 
explicar l’estat del Pla Paral·lel i l’horitzó previst 

Que es continuï amb la transformació del Paral·lel als seus dos extrems, des 
de plaça Espanya fins el carrer Lleida, i des de Nou de la Rambla fins a la 
plaça de les Drassanes dins del PIM 2017. Tenint en compte el procés del Pla 
director de la plaça Espanya 

Que s’aprovi en el termini de dos mesos el Pla d’usos del Poble-sec, en 
aprovació inicial des del març de 2015 i aturat sense explicacions fins a dia 
d’avui 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, llegeix el seguiment de proposició / 

declaració de grup. 

La senyora Carolina López García, del GMDBComú, afirma que l’equip de govern ha 

creat un grup de treball entre els tres districtes, incloent tècnics i polítics, per treballar 

en un calendari que es presentarà en una reunió propera. 

El senyor Sarri pregunta si la inversió no estarà inclosa el 2017. 

La senyora López indica que no és una qüestió segura, si bé es compromet a explicar-

ho a la reunió sobre el calendari. 

Es planteja pel Grup Municipal C’s: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració del GMDC’s 
aprovada en sessió del Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc de 14 
de juliol de 2016: 
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Realitzar una sessió informativa per explicar la situació actual, i cada vegada 
que sigui necessari, de l’Estació d’Autobusos de Sants; i en la que es marqui 
com prioritari i reclami l’execució de l’acord adoptat en el mes de març 
d’aquest any pel Districte de Sants-Montjuïc amb la Direcció General de 
Transports i Mobilitat de la Generalitat de Catalunya, ADIF i la societat 
concessionària del servei d’autobusos de llarg recorregut (Estació 
d’Autobusos de Sants, SL) en relació a les obres de millora en l’Estació 
d’Autobusos de Sants 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, llegeix el seguiment de declaració / 

proposició de grup. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, afirma que s’està treballant en la 

sessió informativa i que s’intentarà entregar una possible calendarització a la Sectorial 

d’Urbanisme. 

El senyor Lao pregunta si s’ha rebut informació sobre Adif, ja que això substituiria la 

sessió informativa. Indica que si s’executa la reforma, la sessió informativa serà 

innecessària. 

Es planteja pel Grup Municipal CUP: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració del GMDCUP 
aprovada en sessió del Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc de 14 
de juliol de 2016: 

Que es retorni el servei els diumenges i festius de la línia d’autobús 91, i que 
es faci com més aviat millor, sense que l’accés al transport públic del veïnat 
de la Bordeta hagi de dependre de la posada en funcionament de la nova línia 
de la xarxa ortogonal de bus 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, llegeix el seguiment de proposició / 

declaració de grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, afirma que a la Taula de Mobilitat 

de la Bordeta el veïnat va fer arribar alternatives, en les quals s’està treballant. 

El senyor Queralt insisteix que la proposta presentada reclamava mantenir la línia els 

diumenges. 

La senyora Pérez corrobora que els veïns van proposar alternatives, en les quals 

l’equip de govern està treballant. 

Es planteja pel Grup Municipal PPC: 

Que s’informi de l’estat d’execució del prec acceptat en sessió del Consell 
Plenari del Districte de Sants-Montjuïc de 4 d’octubre de 2016 amb el 
contingut següent: 

Que es defineixi un calendari de realització dels 8 punts de millora acceptats 
per l’equip de govern del Districte envers el turó de Font de la Guatlla, 
continuar treballant per incorporar els altres 5 punts que inicialment també 
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havien estat acceptats i que s’estableixi una taula de treball amb els veïns del 
turó per veure quines solucions se’ls hi dóna a les finques afectades per la 
tercera fase del planejament urbanístic del PERI en els propers mesos 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, recorda que el prec va ser 

presentat prèviament a una reunió que el govern del Districte va mantenir amb el 

veïnat i en què es va aprovar la majoria de les vint-i-dues mesures proposades. Tot 

seguit, llegeix el seguiment de proposició / declaració de grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, indica que en total es van acceptar 

setze punts i se’n van rebutjar sis. Afirma que nou dels setze punts ja estan executats. 

Proposa enviar la informació per correu electrònic. 

El senyor Calleja agraeix la resposta i pregunta quin calendari està previst respecte a 

la Taula per a la possible desafectació. 

El senyor Deusedes informa que la Taula ja va ser constituïda, si bé actualment no 

disposa de cap calendari establert. Confirma que a principis de gener se’n tornarà a 

parlar de la convocatòria. 

F) Declaracions institucionals: 

1. De suport a la rectificació municipal envers la ciutadana senyora Swaantje 
Schnarre (cau de l’ordre del dia) 

La regidora - presidenta en funcions informa que aquest punt no ha obtingut el suport 

necessari per presentar-lo i ha caigut finalment de l’ordre del dia. 

 

En no haver-hi altres assumptes a tractar, la regidora - presidenta en funcions aixeca 

la sessió a les 23.00 h. 

 

 

El secretari       Vist i plau 
La presidenta del Consell 


